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Iz govora predsednika Tita v Havani

Orodje nikogar — razen nas samih!
Predsednik republike tova

riš Tito je v torek med burnim 
ploskanjem vseh navzočih v ha
vanski »Palacio de Convencio- 
nes« odprl splošno razpravo na 
šesti konferenci .neuvrščenih na 
vrhu. Edini še živeči ustanovitelj 
gibanja neuvrščenih je v svojem
— po vsem svetu zelo odmevnem
— govoru med drugim dejal:

»Zgolj dejstvo, da na konfe
renci sodelujejo predstavniki več 
kot sto držav, dveh tretjin človeš
tva, zgovorno priča o zgodovin
skih vrednotah politike neuvrš- 
čanja in o uspešni poti, ki jo je 
gibanje prehodilo od svoje prve 
konference v Beogradu leta 
1961. Že takrat smo imeli pred 
očmi, da je treba preiti, kot je za
pisano v beograjski deklaraciji, 
od starega reda, temelječega na 
nadvladi, k novemu redu, ki naj 
bi temeljil na svobodi, enakosti 
in družbeni pravici.

Blokpv nismo nikoli enačili ne 
po vrstnem redu njihovega na
stanka ne po kakšnih drugih obe
ležjih. Od vsega začetka pa smo 
se dosledno izrekali proti blo
kovski politiki in tuji nadvladi, 
proti kakršnim koli oblikam poli
tične in ekonomske nadvlade, za 
pravico vsake države do svobod
nega, neodvisnega, in samostoj
nega razvoja. Nikoli nismo pri

volili, da bi postali oroje ali re
zerva komur koli, saj tega ni moč 
povezati z bistvom politike neu- 
vrščanja.

Sadovi našega dela so zares 
bogati. V minulih dveh desetlet
jih smo uveljavili temeljna na
čela in cilje neuvrščenosti kot 
trajne vrednote: bojevali smo se 
za mir; bistveno prispevali k 
uspehu protikolonialne revoluci
je; uzakonili načela aktivnega in 
miroljubnega sožitja; uprli smo 
se politiki sile in tujemu vmeša
vanju; začeli dolgoročne akcije 
za uvedbo novega mednarod
nega ekonomskega reda; pripo
mogli k uresničevanju univerzal
nosti in krepitvi OZN.

Varnosti sveta, miru in stabil
nosti ni mogoče uresničiti brez 
korenitih sprememb v medna
rodnih ekonomskih odnosih, za
voljo katerih so države v razvoju 
izpostavljene diskriminaciji in 
neenakopravnosti.

Z ogorčenjem moramo ugoto
viti, da se kolonializem in rasi
zem na afriškem jugu ob podpori 
imperialističnih sil še naprej 
vztrajno ohranjata. Afriški na
rodi so lahko prepričani o naši 
popolni podpori njihovemu 
upravičenemu boju. Na Bliž
njem vzhodu se nadaljuje izrael
ska agresija in okupacija ozemlja 
arabskih držav. Dolga leta kra

tita arabskemu ljudstvu Palesti
ne, da bi uveljavilo svoje zako
nite pravice. Prav palestinsko 
vprašanje pa je bistvo bližnjev- 
zhodne krize. Ne da bi uredili to 
vprašanje, ni mogoče skleniti 
pravičnega miru ter doseči trajno 
varnost na vsem območju in tudi 
drugod. Ob stvarnem gledanju 
moramo odkrito povedati, da 
delne poti ne držijo k temu. 
Močno smo zaskrbljeni tudi za
radi zaostrovanja krize v jugov
zhodni Aziji.

Zlasti se ne smemo sprijazniti 
z vsiljevanjem tuje volje naro
dom z vojaškimi posegi. To je v 
popolnem nasprotju z načeli 
ustanovne listine OZN in s poli
tiko neuvrščenosti.

Posebno skrb vzbujajo kon
flikti, do katerih prihaja med po
sameznimi neuvrščenimi drža
vami. Niti za hip ne smemo po
zabiti, da vsak spopad med neu
vrščenimi državami na stežaj od
pira vrata tujemu vmešavanju. Ti 
konflikti tudi otežujejo naše na
pore pri oblikovanju novih de
mokratičnih mednarodnih odno
sov. To ne zadeva le neposredno 
prizadetih držav, temveč nas vse. 
Zato je dolžnost neuvrščenih 
držav, da po ustrezni poti, z 
ustreznimi mehanizmi pomaga
jo, preden spori prerastejo v 
spopade.

SREČANJE NAJBOLJŠIH MED NAJBOLJŠIMI. Minuli četrtek se je pričelo v Celju tridnevno republi
ško tekmovanje najboljših kovinarskih delavcev Slovenije. Gre za že tradicionalno srečanje slovenskih kovi
narjev, ki postaja med našimi varilci, strugarji, orodjarji, brusilci, rezkarji in livarji iz leta v leto bolj priljub
ljeno; zato bomo o celjskem srečanju obširneje poročati v prihodnji številki našega tednika Tekst in foto
grafija: Andrej Ulaga

Naše gibanje se usmerja h 
ključnim problemom današnjega 
sveta: vprašanjem miru, varnosti, 
razvoja in splošnega napredka.

Gibanje izraža bistvena hotenja 
vsega človešstva, ne pa le enega 
dela. Zato je njegova zgodovin
ska odgovornost toliko večja. To

odgovornost smo prevzeli vsi. 
Nikoli ne smemo pozabiti na 
tisto, kar nam je skupnega in kar 
nas združuje.«

Ob analizi rezultatov gospodarjenja v polletju

Navkreber po milnici
Boris Rugelj

Ob ocenjevanju polletnih 
rezultatov gospodarjenja so bili v 
mnogih temeljnih organizacijah 
združenega dela kar zadovoljni. 
Če bo šlo tudi v bodoče tako na
prej, so pritrjevali lastnemu za
dovoljstvu... Izkazalo pa se je, 
da je optimizem temeljil na po
samičnih rezultatih in na dokaj 
površnem obravnavanju pol
letne bilance, brez globljega ana
liziranja vzrokov za razmere in 
nadaljnjih »posledic« takšnega 
gospodarjenja. Zadnja seja 
predsestva CK ZKS, na kateri so 
obravnavali gospodarjenje v le
tošnjem letu, je nedvoumno po
trdila, da niti trenutni gospodar
ski uspehi, še manj pa perspek
tiva gospodarstva ne vlivata op
timizma. Celo tisti uspehi, ki jih 
je gospodarstvo letos doseglo, 
stoje večinoma na slabih teme
ljih. Dohodek temelji bolj na po
večevanju cen in pretirani do
mači konjunkturi kot na poveče
vanju produktivnosti, izvoz na 
pretiranem uvozu surovin in re
produkcijskih materialov, lik
vidnost delovnih organizacij na 
kratkoročnem sposojanju de
narja v bankah, osebni dohodki 
spremljajo gibanje življenjskih 
stroškov, namesto gibanja pro
duktivnosti in tako dalje. Precej 
je tudi temeljnih organizacij, ki 
so prosile za pomoč sklad skup
nih rezerv gospodarstva SRS —

le-te pa so samo najhujši primeri 
izgubarjev, kajti vsi morajo naj
prej poiskati pomoč v svoji de
lovni organizaciji, v SOZD, pri 
krajevni družbenopolitični 
skupnosti, preden se zatečejo na 
republiški sklad skupnih rezerv.

Kljub temu pa se nam »hiša ne 
bo podrla na glavo«. Treba bo le
— kolikokrat smo ob podobnih 
razmerah že ugotavljali in skle
nili na najrazličnejših ravneh!?
— najprej hitro in nujno ukrepa
ti, da rešimo, kolikor se le da, 
trenutni gospodarski položaj, 
hkrati pa začeti mnogo bolj od
ločno začrtavati in uresničevati 
ukrepe, ki bodo dolgoročno »sa
nirali« slovensko gospodarstvo.

če izvzamemo nekatere že spi 
jete in uveljavljene stabilizac 
ske ukrepe administrativne r 
rave — temeljitejša analiza 1 
zultatov gospodarjenja po de\ 
tih letošnjih mesecih. Tak 
bodo rezultati gospodarjei 
nedvomno mnogo jasnejši kot 
polletju pa bodo sindikalne ( 
ganizacije — nosilci znane »t 
cije zaključni računi 78« — rr 
rale ponovno v akcijo med c 
lavce in vodstvene struktu 
Kljub temu, da »administracij 
še vedno odločilno kroji pogc 
gospodarjenja, namreč ni m 
trditi, da v združenem delu ni i

kakršnih rezerv več, ki bi jih 
lahko »aktivirali« za izboljšanje 
gospodarjenja. Prav nasprotno! 
Prizadevanja, da bi združeno 
delo vendarle hitreje dobivalo »v 
roke« pravico določanja pogojev 
gospodarjenja in razporejanja 
dohodka so le ena izmed poti v 
stabilizacijo gospodarjenja. Re
zerve v samem združenem delu 
so nemara še bolj odločilne — le 
da bo združenemu delu potrebna 
vsa pomoč tako družbenopoli
tičnih skupnosti kot družbeno
političnih organizacij, da bi jih 
lahko kar najhitreje izkoristilo.

Gre za to, da slovensko gospo
darstvo, ki je vrsto svojih pred
nosti pred gospodarstvi drugih 
republik že v dobršni meri izgu
bilo, le-ta ponovno pridobi. Se
veda ne v stari obliki, na starih 
položajih, pač pa bo potrebno 
pridobiti nove položaje, na kate
rih bo prišla do veljave industrij
ska tradicija in nakopičeno zna
nje v združenem delu in zunaj 
njega. Čeprav je to dolgoročna 
sanacija — in prestrukturiranje 
slovenskega gospodarstva za
hteva izjemne napore — se mo
ramo tej nalogi posvetiti z vso 
energijo in sredstvi in to takoj. 
Težko je sicer zlesti nazaj, ko 
začnete drseti, toda treba bo — 
ne glede na napornost tega deja
nja.



KAJ SMO STORILI

Pospešiti delo

S seje tO RO sindikata delavcev prometa in zvez Slovenije

Da ne bi ostalo pri željah

Marjan Horvat

Niti v najbolj vročih polet
nih dneh ljudje ne pozabijo na 
tisti splet vprašanj, ki zadeva de
litev sredstev za osebne dohod
ke. Bržkone gre za temo, ki 
vedno znova »vzburja«, nas pri
siljuje v razmišljanje in še pose
bej v primerjanje prisvojenih 
osebnih dohodkov s kolegom v 
službi, s prijatelji v drugih orga
nizacijah združenega dela, v 
»soočanje« osebnih dohodkov s 
statističnimi poprečji... Vedno 
znova vroča tema, ki pa se na
vadno v jesenskem času približa 
vrelišču zanimanja. Prav gotovo 
bo tudi v prihajajoči jeseni tako, 
saj bomo v vseh temeljnih sa
moupravnih okoljih morali spre
govoriti o stabilizaciji, o načrtih 
za prihodnje leto in tudi o tem, 
ali ustavne in zakonske določbe, 
ki govorijo o pridobivanju do
hodka, o njegovem razporejanju 
in delitvi sredstev za osebne do
hodke, spoštujemo ter se v praksi 
vedemo v skladu z njimi.

V zvezi sindikatov Slovenije je 
prav letos bilo mnogo govora o 
teh vprašanjih. Sad razprave in 
spoznanj so »Stališča RS ZSS«, 
akcijski programi temeljnih sa
moupravnih skupnosti in tudi 
kopica dilem v pridobivanju in 
delitvi dohodka in sredstev za 
osebne dohodke, na katere še v 
samoupravni praksi nismo pov
sod našli najbolj ustreznih odgo
vorov. Zategadelj je bilo že v 
razpravi o »stališčih« mnogo go
vora o tem, da moramo kar se da 
hitro sprejeti družbeni dogovor o 
skupnih osnovah in merilih za 
oblikovanje sredstev za osebne 
dohodke in prisvajanje osebnih 
dohodkov, ki naj bi bil osnova za 
usklajeno in družbeno ustrezno 
uveljavljanje načela delitve po 
delu in rezultatih dela. Spodbu
jati bi moral večjo zavzetost de
lavcev za gospodarjenje z druž
benimi sredstvi, njihov interes za 
gospodarjenje s celotnim do
hodkom, za naložbe v krepitev 
materialne osnove, dela in nena
zadnje naj bi bil tudi osnova za 
uveljavljanje načela »za pri
bližno enako delo tudi približno 
enak osebni dohodek«.

Seznam vprašanj na katera bo 
treba z družbenim dogovorom 
odgovoriti, je zajeten. Močno 
poenostalvjeno bi lahko zapisali, 
da gre za tista vprašanja, ki so v 
zvezi z merjenjem živega in mi
nulega dela, oblikovanjem sred
stev za skupno porabo, nagraje

vanjem inovacij, tehničnih 
izboljšav, materialnimi stroški, 
ki imajo naravo osebnih prejem
kov in še bi lahko naštevali. 
Bržčas pa družbeni dogovor ne 
bo smel tudi mimo obveznosti in 
odgovornosti vseh, ki ga bodo 
podpisali in se s tem obvezali, da 
bodo s politično akcijo dogovor
jene določbe uresničevali v prak
si.

In kako daleč smo?
Pri republiškem svetu za vpra

šanja družbene ureditve so obli
kovali posebno politično redak
cijsko komisijo za pripravo 
družbenega dogovora o skupnih 
osnovah in merilih za oblikova
nje sredstev za osebne dohodke 
in prisvajanje osebnih dohod
kov. Posebno delovno telo te 
komisije je že ob koncu letoš
njega julija obravnavalo seznam 
vprašanj, ki jih je treba v druž
benem dogovoru »obdelati«. 
Ugotovili so, da je treba ta sez
nam vprašanj vsebinsko obdela
ti. Zategadelj so se dogovorili da 
bodo v RS ZSS v izvršnem svetu 
skupščine SRS in v Gospodarski 
zbornici Slovenije po tematskih 
okvirih oblikovali celovite tekste 
in na tej osnovi tega pripravili res 
celovit osnutek družbenega do
govora, o katerem bo spregovoril 
politično koordinacijski odbor 
družbenega sveta za družbeno 
ureditev. Po dosedanjih zagoto
vilih bo to gradivo pripravljeno 
že do sredine septembra.

Prvi zagon je praktično že 
mimo. Zdaj bodo dobili gradivo 
vsi udeleženci, ki naj bi podpisali 
družbeni dogovor. O gradivu bo 
prav gotovo mnogo besed, ra- 
zmišlanj, dilem in bržkone bo tu 
in tam komu »zavrela« tudi kri, 
saj gre za zelo občutljivo temati
ko. Toda takšen družbeni dogo
vor nujno potrebujemo. Tako 
lahko ugotavljamo tudi po zadnji 
turneji obiskov predsednika slo
venskih sindikatov Vinka Haf
nerja v številnih delovnih organi
zacijah. Prav zato se morajo vsi 
družbeni dejavniki lotiti gradiva 
z vso resnostjo in prizadetostjo. 
Še več. Lahko trdimo, da bi ka
zalo pohiteti z njegovim obliko
vanjem, kajti subjektivne sile v 
organizacijah združenega dela 
morajo imeti za svojo akcijo pri
dobivanja, še zlasti pa razpore
janje dohodka in delitev sredstev 
za osebne dohodke le nekolikanj' 
natančnejša, konkretnejša druž
bena merila.

Damjan Križnik

V dejavnostih prometa in 
zvez Slovenije bodo ob koncu 
leta 1980 realizirali srednjeročni 
plan razvoja z nekaj več kot 80 
odstotki. In če drži, da razvitost 
prometa in zvez pogojuje tudi 
stopnjo razvitosti celotnega go
spodarstva, potem pač lahko tr
dimo, da bomo ostali za kar kre
pak korak za željami, ki smo si 
jih začrtali za to petletko, vpra
šanje pa je, za koliko bomo ostali 
zadaj v letih 1981—1985, kajti 
»stare grehe« bomo morali po
pravljati na račun novih kvalitet.

Analiza razvoja železniškega 
gospodarstva za obdobje 
1976—^1980 kaže, da se je nje
gov položaj v tem srednjeročnem 
obdobju sicer popravil, vendar 
železničarji še vedno poslujejo 
pod pogoji, ki ne zagotavljajo 
normalne reproduktivne spo
sobnosti, saj po zaključnem ra
čunu niso sposobni izločati sred
stev v poslovni sklad za svoj ra
zvoj. Kljub temu pa pričakujejo, 
da bodo z notranjimi ukrepi do
segli obseg začrtanih del, tako da 
bodo lahko solidno startali v 
novo srednjeročno obdobje, v 
katerem načrtujejo za 9,8 od
stotkov večji obseg dela v potni
škem in za 29,3 odstotka v bla
govnem prometu. Za gradnjo in
frastrukturnih objektov bo že
lezniško gospodarstvo potrebo
valo 11,903 milijone dinarjev 
sredstev za nove naložbe, za za
gotovitev integralnega transpor
ta. Za promet, vleko ter vzdrže
valne in ostale dejavnosti pa 
bodo potrebovali še 10.663 mili
jone dinarjev. Pri tem železni
čarji opozarjajo, da bi bilo treba 
poenostaviti dokaj zapletene po
stopke združevanja sredstev, ki 
po nepotrebnem podaljšujejo 
realizacijo posameznih investi
cijskih programov.

Analiza uresničevanja tega 
srednjeročnega plana v javnem 
cestnem prometu kaže, da se 
akmulacija v tej panogi zmanjšu
je, čeprav ocenjujejo, da bo 
obseg storitev v okviru plana in 
da so povečali izkoriščenost ka
pacitet, čeprav imajo zastarel 
transportni park. Izvajalci stori
tev javnega cestnega prometa 
opozarjajo na dejstvo, da v ok
viru cestnega prometa javni 
cestni promet nima opredeljene 
vloge v družbenem razvoju 
skladno z razvojem ostalega go
spodarstva, ki take storitve upo
rablja in tudi potrebuje. Vse 
večji je namreč delež režijskega

in privatnega cestnega prometa, 
cestni prevoz pa opravlja tudi že
leznica — z željo, da bi nudila 
bolj celovito transportno stori
tev. Delitev dela v okviru pro
metne politike, zapisane v druž
benih dokumentih, je nujna, 
vendar je treba pospešeno delati 
tudi na področju dohodkovne 
povezanosti med temi organiza
cijami združenega dela, saj bi 
lahko tako rešili še nekaj drugih 
problemov (uvoz), ki pestijo 
javni cestni promet. Prav zato, 
ker ostaja odprtih vrsta vprašanj, 
ni izdelanih analiz možnosti ra
zvoja za naslednje srednjeročno 
obdobje, pri čemer ni verificiran 
niti sedanji srednjeročni plan!

Po finančnih kazalcih bo 
cestno gospodarstvo realiziralo 
srednjeročni plan novogradenj v 
obdobju 1976—1980 z 88 od
stotki. Fizično to pomeni, da 
pet odsekov cest (Strunjan—Va
leta, avtocesta Ljubljana—Ce
lje, Razdrto—Senožeče, Selo— 
Nova Gorica in Šentilj— 
Pesnica) sploh ne bo priče
tih do prihodnjega leta, devet 
objektov pa dotlej ne bo konča
nih. Razlog: pomanjkanje fi
nančnih sredstev. Od izvirnih 
sredstev je delno izpadel vir do
hodka iz prerazdelitve promet
nega davka na tekoča goriva, 
drugi izvirni dohodki pa so bili 
višji od planiranih, vendar niso 
sledili rasti podražitev vzdrže
valnih del in novogradenj, letno 
20 do 25 odstotkov. Drug razlog 
za tako stanje pa je seveda v 
neizpeljani samoupravni organi
ziranosti cestnega gospodarstva, 
saj sistemski zakon o oblikova
nju SIS za ceste še ni sprejet. V 
naslednjem srednjeročnem ob
dobju želimo razbremeniti pro
metne zagate v mestih, izboljšati 
prometne pogoje na mednarod
nih cestnih povezavah, posodo
biti cestne povezave z drugimi 
republikami in pokrajinami itd. 
Tako bi morali zgraditi 40 mo
stov, rekonstruirati 37km magi
stralnih in 83km regionalnih 
cest, ojačati pa 30 km avtocest 
ter 137 km magistralnih in 
131 km regionalnih cest. Za topa 
bodo potrebne velike naložbe.

Letališka dejavnost bo v celoti 
realizirala ta srednjeročni načrt, 
čeprav so jo spremljali nekateri 
neugodni vplivi, kot so zastoj v 
turističnem prometu 1976. leta, 
prerazdelitev prometnih tokov 
med Ljubljano in Mariborom, 
omejitve količin prevoza, rekon-

ns

strukcija Brnika itd. Za nadaljnji 
razvoj letališke infrastrukture bi 
v naslednjem srednjeročnem 
obdobju potrebovali 1.669 mili
jonov dinarjev, s katerimi bodo 
zgradili nov potniški terminal na 
ljubljanskem letališču, podaljšali 
steze na mariborskem, portoro
škem in slovenjegraškem ter iz
gradili nova letališča v Novem 
mestu in Brezovici pri Ljubljani. 
Porabniki bi naj združili 71,9 od
stotka denarja, 14,5 pa bi znašali 
krediti.

Tudi Inex Adria bo srednje
ročni načrt izpolnil 100-odstot- 
no. Sedaj ima na voljo sedem 
letal, konec prihodnjega leta pa 
bi naj imel še dve več. Obseg dela 
se ji je tako povečal, da sedaj 
sodi že v sam vrh evropske lestvi
ce. V naslednjem srednjeročnem 
obdobju pri Inex Adrii načrtuje
jo, da bodo svojo floto povečali 
še za 2.000 sedežev.

Blagovno-transportni center 
bo načrtovani razvoj za to ob
dobje uresničil že pred njegovim 
iztekom. Zgradil je 80.000 kva
dratnih metrov skladiščnih pro
storov. S tem bo tonažo presegel, 
saj bo že konec letošnjega leta 
dosegel že 370.000 ton skladišč
nega prometa, 1980. leta pa bi ga 
naj 390.000 ton. V naslednjem 
srednjeročnem obdobju name
rava vlagati v sodobno tehnolo
gijo in tehniko skladiščenja, s 
čimer bo poskrbel za še boljše 
storitve.

Splošni plovbi Piran jo je za
godlo lansko leto, ki je bilo za vse 
ladjarje izjemna neugodno, pa 
administrativni ukrepi in dražja 
nafta. Tako je letošnje polletje 
zaključila z izgubo, sploh pa ima

med vsemi jugoslovanskimi po
morščaki najnižjo akumulativ- 
nost. Pri nadaljnji usmeritvi na
merava dati prednost t.i. tram- 
perski plovbi. Da bi se rešila iz 
zagat pa bodo potrebni tudi zu
nanji ukrepi, kot so uvoz ladij z 
nižjimi carinskimi dajatvami, 
ugodnejši kreditni pogoji, ure
jena devizna stimulacija...

Kljub temu, da je bila Luka 
Koper obremenjena z vrsto tež
kih problemov iz preteklosti, bo 
srednjeročni plan investicij do 
konca leta realizirala 35-odstot- 
no, zaradi pospešene graditve pa 
ocenjuje, da bo plan v celoti rea
lizirala. V naslednjem petletnem 
obdobju ocenjuje naložbe v vi
šini 5.591 milijona dinarjev, od 
tega kar 4.976 milijona v infra
strukturo. Kar 70 odstotkov vseh 
virov bi naj združili uporabniki v 
okviru SIS.

PTT promet bo realiziral svoj 
srednjeročni načrt s 101 odstot
kom. V naslednjem obdobju pa 
namerava dati poudarek zlasti 
gradnji telefonskih kapacitet, pa 
tudi razvoju poštnega prometa, 
ki je zaradi potreb po telefoniji 
ves čas v podrejenem položaju.

S tem poročilom, ki sodi v 
okvir priprav na bližnjo konfe
renco ZSS, je komisija za druž
benoekonomske odnose sezna
nila izvršni odbor RO sindikata 
delavcev prometa in zvez Slove
nije na njegovi zadnji seji. Velika 
pomanjkljivost v tem poročilu pa 
je bila po mnenju delegatov se
veda ta, ni zajela kadrovske poli
tike. Kako pomembna pa je ta, 
kaže tudi dejstvo, da je v teh pa
nogah fluktuacija kar 20 do 30- 
odstotna... Da ne bi, potemta
kem, spet ostali le pri željah.

Organizatorji »Rdečega prapora« na obisku pri nas

Priznanje Vinku Hafnerju
Na tridnevni obisk v Slove

nijo je v sredo dopotovala dele
gacija organizatorjev srečanja 
»Rdeči prapor« in kluba samou- 
pravljalcev iz Kragujevca. Na 
republiškem svetu Zveze sindi
katov Slovenije so se s predsed
nikom Vinkom Hafnerjem in 
njegovimi sodelavci pogovarjali 
o organizaciji 12. srečanja klu
bov samoupravljalcev, ki bo 15. 
in 16. februarja prihodnje leto v 
Kragujevcu, in o sodelovanju 
naše republike. Osrednja tema

srečanja bo, kot so sporočili člani 
delegacije, akumulativna in re
produktivna spodobnost temelj
nih organizacij združenega dela v 
samoupravnem sistemu razšir
jene reprodukcije.

Ob tej priložnosti je predsed
nik kluba Miroslav Vasiljevič 
izročil predsedniku RS ZSS 
Vinku Hafnerju priznanje za 
njegov prispevek pri razvoju in 
poglabljanju samoupravljanja 
ter aktivnosti klubov samou
pravljalcev.

IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ
VELENJE:

Predsedstvo občinskega 
sveta je na zadnji seji, ob pre
gledu polletnega dela, ugotovilo, 
da so naloge, ki so jih bili zapisali 
v delovni program, tudi uresniči
li. Z vrsto aktivnosti, začetih v 
prvih letošnjih mesecih, bodo 
nadaljevali tudi jeseni in pozimi, 
sicer pa so se dogovorili za dopo- 
nitev delovnega načrta z novimi 
nalogami, ki so v tem trenutku 
pred velenjskimi sindikati. Po
dobno bodo morala storiti tudi 
vodstva osnovnih organizacij 
sindikata v temeljnih in drugih 
organizacijah zdrženega dela 
oziroma delovnih skupnostih.

V pripravah ne sejo republi
škega sveta zveze sindikatov Slo
venije bodo tudi v Šaleški dolini 
v prihodnjih tednih v središču 
pozornosti osnovnih organizacij 
sindikata naloge na področju 
planiranja ter uveljavljanja de

mokratizacije odnosov in kolek
tivnega vodenja ter odgovornosti 
v zvezi sindikatov. Da bi bila ak
tivnost v prihodnje še učinkovi
tejša bodo pri občinskem svetu 
zveze sindikatov Velenje usta
novili dva družbena sveta, in 
sicer za planiranje in ekonomsko 
politiko oziroma za vprašanja 
delitve dohodka in sredstev za 
osebne dohodke. Sicer bodo v 
vseh osnovnih organizacijah 
zyeze sindikatov nadaljevali z 
akcijo uveljavljanja stališč repu
bliškega sveta zveze sindikatov 
Slovenije o pridobivanju in raz 
porejanju dohodka in uveljav
ljanju načela delitve po delu.

Predsedstvo občinskega sveta 
zveze sindikatov je na zadnji seji 
spregovorilo tudi o položaju go
spodarstva v Šaleški dolini. Med 
drugim je ugotovilo, da se soo
čajo v posameznih delovnih or

ganizacijah s številnimi težava
mi, pa tudi slabostmi. Zato se bo 
občinski svet zveze sindikatov 
kar najaktivneje vključeval v 
reševanje problemov, ki težijo 
posamezne delovne kolektive.

PTUJ:

Od vseh aktivnosti, ki jih je 
v zadnjem času vodil občinski 
svet ZS, je najpomembnejša 
obravnava polletnih rezultatov 
gospodarjenja. Doseženi fi
nančni kazalci kažejo na ugodno 
stanje, predvsem na je potrebno 
poudariti, da so bila v tem ob
dobju zabeležena ugodna deli
tvena razmerja, ki so skladna z 

■občinsko resolucijo, razen pri 
rasti zaposlenosti.

Celotni prihodek gospodar
stva se je v tem obdobju povečal

za 28 odstotkov in čisti dohodek 
za 29 odstotkov. Iz doseženega 
dohodka je bilo za skupne po
trebe izločenih 19 odstotkov, za 
splošne potrebe 2 odstotka in za 
ostale namene 19 odstotkov. 
Tako je organizacijam združe
nega dela ostalo za 1,5 odstotka 
več sredstev kot preteklo leto. Iz 
č:stega dohodka so za osebne 
dohodke izločili 69 odstotkov 
sredstev, za skupno porabo 11 
odstotkov, za razširitev mate
rialne osnove 17 odstotkov in za 
rezervni sklad 3 odstotke. Za 
razširjeno reprodukcijo se je v 
prvem polletju letos nabralo za 
45 odstotkov več sredstev kot v 
enaken. obdobju preteklega leta.

Občuten padec beležijo letos 
tudi izgube; izkazale pa so jo tri 
temeljne organizacije v skupnem 
znesku 3 milijone 440 tisoč di
narjev. So pa le-te pereče, ker

se pojavljajo pri istih organizaci
jah. Povečala pa se je v tem ob
dobju tudi reproduktivna in 
akumulativna sposobnost go
spodarstva. Potrebno pa je pou
dariti, da se je zmanjšala ekono
mičnost, predvsem zaradi tega, 
ker vložena sredstva niso dosegla 
pričakovanj. Ekonomičnost se je 
zmanjšala pri 37 organizacijah 
združenega dela ali pri 43 odstot
kih vseh temeljnih organizacij v 
ptujski občini.

Posebno pozornost so v teh raz
pravah posvetili nelikvidnosti, ki 
je zlasti posledica nespoštovanja 
finančne discipline, neusklajenih 
poslovnih odločitev ter po
manjkljivih finančnih planov. 
Svet za ekonomska vprašanja in 
planiranje pri občinskem svetu 
ZS, ki je podrobno obravnaval 
dosežene gospodarske rezultate 
v prvem polletju letošnjega leta,

je sprejel več priporočil, ki 
predvsem zadevajo izboljšanje 
ekonomičnosti, likvidnosti in pa 
prizadevanja, da dosežena aku
mulacija, ki je namenjena za raz
širjeno reprodukcijo, ostane vsaj 
na sedanji stopnji.

Svet je razpravljal tudi o po
slovnih poročilih za prvo polletje 
in ugotovil, da so le-ta preveč 
pomanjkljiva in ne vsebujejo 
podatkov o uresničevanju ukre
pov za izboljšanje gospodarjenja 
ter stabilizacijskih prizadevanj. 
Zato je zadolžil poslovodne or
gane v temeljnih organizacijah, 
da izdelajo zahtevana poročila, v 
katerih ne sme manjkati odgovo
rov, zakaj se stabilizacijski 
ukrepi ne uresničujejo. O ugoto
vitvah sveta pa bo na eni izmed 
prihodnjih sej razpravljalo tudi 
predsedstvo občinskega sveta ZS 
Ptuj.
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Z Ivanom Godcem, sekretarjem sekretariata predsedstva RS ZSS, smo se pogovarjali o organiziranosti in učinkovitosti dela v zvezi sindikatov

Hotenja dobrih delavcev ustvarjajo moč 
politične mobilizacije

Marjan Horvat

Na novembrski konferenci 
Zveze sindikatov Slovenije bo 
govora tudi o demokratizaciji 
odnosov in kolektivnem vodenju 
v zvezi sindikatov. Gradivo za to
točko dnevnega reda je že v javni 
razpravi, bržčas pa bo največ be
sedi o tem, kako uresničiti Titovo 
pobudo. Na septembrskih sejah 
organizacij in organov v teh raz
pravah prav gotovo ne bomo 
mogli tudi mimo odgovorov na 
vprašanje o tem, v kolikšni meri 
smo že uveljavili ustavno in za
konsko vlogo zveze sindikatov v 
našem samoupravnem življenju, 
na katerih področjih šepamo in 
ne nazadnje je jesen tudi najpri
mernejši čas, da spregovorimo o 
slabostih v organiziranosti in me
todah političnega delovanja. O 
teh in še drugih vprašanjih smo se 
pogovarjali z Ivanom Godcem, 
sekretarjem sekretariata predsed
stva RS ZSS.

»O organiziranosti in metodah 
političnega dela je bilo v'Zvezi 
sindikatov Slovenije mnogo go
vora že pred mariborskim kon
gresom: Lahko bi dejal, da prav 
zategadelj na kongresu nismo 
posvečali mnogo skrbi tem vpra
šanjem, temveč smo potrdili 
usmeritev o tem, kakšna naj bo 
Zveza sindikatov Slovenije v sa
moupravni socialistični družbi, 
kot je to zapisano v ustavi in v 
zakonu o združenem delu. Veli
kih sprememb na tem področju 
zato 8. kongres ZSS ni prinesel, 
saj je bil namenjen uresničeva
nju že sprejete usmeritve, da se 
je treba ukvarjati s temeljnimi 
problemi delavcev in manj z or
ganiziranostjo. No, v Jugoslaviji 
je bilo tedaj mnogo govora o 
funkciji strokovnih sindikatov. 
Po republikah imajo različne re
šitve. Ponekod so to le oblika 
dela zveze sindikatov, drugje pa 
sorazmerno samostojne poli
tične organizacije. Pri nas smo 
sprejeli neke vrste kompromisno 
rešitev o tem že na majski konfe
renci ZSS pred kongresom. Zdi 
se mi potrebno opozoriti na to, 
da je v praksi storjen velik korak 
naprej pri uresničevanju ustavne 
funkcije sindikata v naši družbi, 
saj se naše organizacije vse bolj 
spopadajo s tistimi vprašanji, ki 
zadevajo pridobivanje in razpo
rejanje dohodka in delitev sred
stev za osebne dohodke, z ure
sničevanjem samoupravnih pra
vic delavca na vseh področjih, 
poleg tega pa se zavzemamo za 
potrebno zaščitno funkcijo sin
dikata, ki pa je seveda povsem 
drugačna kot v kapitalističnih dr
žavah. To je rezultat volje slo
venskih delavcev in hkrati tudi 
potrditev Kardeljeve usmeritve v 
zvezi s funkcijo zveze sindikatov. 
Njegova študija »Smeri razvoja 
političnega sistema«, pa tudi 
njegovi neposredni nasveti, pre
den smo na konferenci ZSS spre
jeli sedanjo organiziranost ZSS, 
ki jo je tudi kongres potrdil, so 
nam bili v zelo veliko pomoč, 
vendar pa bi bilo neskromno 
reči, da smo že tudi v praksi ure
sničili vse tako, kot smo se dogo
vorili.«

Potrebujemo močno 
osnovno organizacijo

— V vseh dokumentih, ki jih 
sprejemamo v Zvezi sindikatov 
Slovenija poudarjamo, da je treba 
okrepiti osnovne organizacije, saj 
so pred njimi težke in odgovorne 
naloge. Ali mislite, da so komuni
sti dovolj aktivni v osnovnih or
ganizacijah sindikata? So tudi še 
primeri, ko se njihovo delo ome

juje na sprejem sklepov, ki jih 
nato »naslovijo« drugim družbe
nopolitičnim organizacijam, ki 
jih naj izvedejo...«

»Tega ne smemo posploševati, 
saj je ta odnos od enega okolja 
do drugega različen. So pa tudi 
ekstremni primeri, ko se res ve
dejo komunisti tako,kot pravite. 
Ponekod komunistov v delu sin
dikalne organizacije ni čutiti, vse 
breme nalog in odgovornosti pa 
nosijo izvršni odbori sindikata. 
Partijski kongresi sd zadolžili 
komuniste za delo v družbeno
političnih organizacijah, kjer 
morajo z močjo argumentov in 
idejnopolitično Sposobnostjo 
skupno z vsemi delavci reševati 
vprašanja, s katerimi se delavci 
in delovni ljudje srečujejo v sa
moupravnih skupnostih. Po pra
vilu tam, kjer so se tako lotili 
dela, kjer so komunisti v resnici 
idejnopolitična jedra, tudi sindi
kalna organizacija dobro oprav
lja svoje funkcije. Tako je v tistih 
temeljnih organizacijah združe
nega dela in v delovnih skupno
stih, kjer zveza komunistov 
opravlja svojo avantgardno 
funkcijo, išče in nakazuje rešitve 
in se zanje bori z močjo argu
mentov, osnovna organizacija 
sindikata pa usklajuje interese 
delavcev, skrbi za njihovo ure
sničevanje v temeljnih in drugih 
organizacijah združenega dela. 
Takih osnovnih organizacij je 
vse več, vendar pa smo še daleč 
od tega, da bi bili lahko zado
voljni. Zato tudi poudarjamo, da 
je treba okrepiti osnovno organi
zacijo zveze sindikatov.

Rad bi opozoril še na dve sla
bosti, ki jih srečujemo pri delu 
osnovnih organizacij sindikata. 
Še vedno marsikje prevladuje 
napačno mnenje, da je sindikat 
izvršni odbor ali celo le predsed
nik in da je že z njegovo prisot
nostjo na kakem sestanku zago
tovljena tudi udeležba sindikata. 
Še vedno so taki primeri! V 
imenu članstva tako odloča le 
majhna skupina ljudi, ki so jo de
lavci sicer izvolili, vendar pa na
vadno v takih okoljih pozabljajo, 
da imamo v naših dokumentih 
zelo jasno zapisano, kdaj odloča 
in o čem celotna osnovna organi
zacija, kdaj pa je za kakšno odlo
čitev pristojen izvršni odbor. S 
takimi pojavi se bodo morali 
nemudoma spopasti v občinskih 
svetih, kajti to kvari ugled orga
nizaciji in ruši naša prizadevanja 
za demokratizacijo odločanja.

In druga slabost? Sindikalne 
skupine so se sicer uveljavile kot 
oblika dela zveze sindikatov, še 
posebej pa predstavljajo izhod iz 
zagate v tistih organizacijah, kjer 
je preveliko število članov. Tako 
se pravzaprav odločajo po sindi
kalnih skupinah, kar pa je »skre
gano« z metodo odločanja kjer
koli in tudi v zvezi sindikatov. 
Takšne, napačne in tudi škod
ljive prakse se bomo morali od
vaditi in iskati rešitev v boljši sa
moupravni organiziranosti te
meljnih organizacij združenega 
dela in v več osnovnih organiza
cijah sindikata v okviru velikih 
temeljnih organizacij združe
nega dela, kajpak na osnovi naj
bolj podobnih, skupnih interesov 
skupin delavcev. V takih prime
rih pa je treba vso pozornost po
svetiti usklajevanju dela osnov
nih organizacij sindikata v te
meljni organizaciji, kar je zelo 
odgovorno politično delo. Pa še 
tole naj povem: v novem statutu 
smo po številnih razpravah opre
delili vlogo vodstva osnovne or
ganizacije kot izvršno politič
nega organa. Osebno mislim, da 
bi za učinkovitost dela v zvezi 
sindikatov bilo smotrno in pri

merno, da bi še nekaj funkcij 
osnovne organizacije lahko pre
nesli na izvršni odbor, ga na ta 
način okrepili in tudi dosegli 
večjo politično odgovornost čla
nov izvršnega odbora za sprejete 
odločitve.«

Seje so bile in bodo, 
vendar drugačne

— Kaj bi lahko rekli o meto
dah političnega dela v Zvezi sin
dikatov? Ali ne sestankujemo 
preveč?

»Sestankovanje je slabost 
družbe v celoti, vendar pa je se
stanek nuja našega sistema, kajti 
na njem se krešejo mišljenja, 
oblikujejo predlogi in stališča, 
sprejemajo rešitve... Sestanek 
kot metoda političnega dela bo 
ostal, saj je to tudi mesto za izra
žanje pluralizma interesov. Prav 
gotovo pa ga bo treba spremeniti 
v tem smislu, da to ne bo izgub
ljanje časa. Včeraj sem na vlaku 
poslušal neko tovarišico, ki je 
pripovedovala o sporu na se
stanku prejšnjega dne, ko so raz
pravljali o delitvi osebnih do
hodkov. Dejala je, da ko gre na 
takšen sestanek, jo ves teden boli 
glava zaradi razburjanja. Zak
ljučila je s tem, da je zdaj spet ne 
bodo videli na sestanku nekaj 
časa. —

Nikomur ne bi rad delal krivi
ce, a zdi se mi, da to ni bil dobro 
pripravljen sestanek. In takšnih 
je preveč! Vidite, v naši samou
pravni praksi se bomo morali 
naučiti pripravljati drugačne se
stanke, kjer bodo ljudje slišali' 
kakovostno in kratko informa
cijo o problemu, ki je na dnev
nem redu in hkrati imeli tudi 
predloge jasnih rešitev, kako re
šiti problem. V zvezi sindikatov 
pa bomo morali še posebno skrb 
nameniti tudi odpravljanju mi
selnosti v ljudeh, da odloča 
nekdo namesto njih in v njiho
vem imenu. Kar je marsikje še 
vedno zelo »udomačeno« miš
ljenje. Iz tega razloga pa tudi 
oportunizma pride v OZD dosti
krat do posplošenega kritiziranja 
sestankov ali neudeležbe.

Sicer pa smo šibki v metodah 
političnega dela, premalo domi

selni smo in preveč papirja pora
bimo. Premalo smo storili na po
dročju usposabljanja vodstev 
osnovnih organizacij sindikata, 
čeprav imamo veliko seminarjev, 
posvetov in sestankov, ki so na
menjeni za delo v sindikatu in v 
samoupravnih organih. Moti me 
tudi, da so včasih sindikalni se
stanki v občinah in v osnovnih 
organizacijah taki kot zasedanja 
skupščine in samoupravnih or
ganov. Tudi v republiškem svetu 
bolehamo na tem, saj so naše 
razprave cesto take kot razprave 
na izvršnem svetu ali gospodar
ski zbornici, namesto da bi imeli 
trden pregled nad tem, kaj o po
sameznih vprašanjih mislijo de
lavci in to dobri delavci in na 
osnovi take presoje vodili akcije.

Povrh vsega pa imamo pre
malo osebnih oziroma posamič
nih stikov z osnovnimi organiza
cijami. Nekaj takšnega, denimo, 
kot je bila avgustovska turneja 
predsednika Hafnerja po sloven
skih organizacijah združenega 
dela, kjer na mestu samem spoz
navamo probleme, iščemo poti 
za razvozlavanje težav. Tega se 
premalo poslužujemo v našem 
delu. Meni v dveh letih in pol, 
odkar delam v RS ZSS,niti še ni 
uspelo obiskati vseh občin v naši 
republiki! Kar v petindvajsetih 
še nisem bil. Pa smo se dogovori
li, da bomo več na terenu, nešte
tokrat smo poudarili, kako po
memben je takšen stik s član
stvom, potem pa nenadoma pri
dejo nekakšne »višje« naloge. 
Res pa je tudi, da velja del krivde 
za to naprtiti tudi občinskim sve
tom ZS, ki so premalo »agresiv
ni«, da bi nas prisilili v tako sre
čanje. Razlogov je več, zakaj nas 
ne vabijo dovolj, razen z vabilom 
za seje svetov, ki ga nam pošlje
jo. Morda imajo ponekod rajši 
mir, rajši so za svojim tovarni
škim in občinskim plotom...«

Profesionalnih sindikalnih 
delavčev je dovolj!

— Včasih se sliši, da so sindi
kati dejavnosti premalo »glasni«.

»Ocenjujemo, da bi sindikati 
dejavnosti lahko več storili,kot so 
doslej, čeprav smo se predolgo 
časa ukvarjali z nekaterimi dile

mami o tem, kaj spada vse v nek 
sindikat dejavnosti, v njegov de
lokrog. Saj, načelno smo se do
govorili, pa to ni dovolj. V teh 
dneh bomo imeli sestanek z 
vsemi predsedniki in sekretarji 
odborov sindikatov, kjer se 
bomo konkretno dogovorili za 
program dela do konca tega leta. 
Največ težav imamo v občinah, z 
občinskimi odbori sindikatov de
javnosti, ki bolj ali manj života
rijo ob občinskih svetih. Razen 
izjem slabo delajo. Vse bolj se 
nagibam k oceni, da se delavci ne 
čutijo pripadnika sindikata de
javnosti, temveč zveze sindika
tov kot enotne organizacije de
lavcev, vendar pa to ne sme biti 
razlog, da bi lahko zanemarili 
delo občinskih odborov sindika
tov dejavnosti, saj imajo mar
sikje v dejavnosti specifične pro
bleme, ki se jih najlaže lotijo, če 
se poenotijo in dogovorijo za 
skupno akcijo.«

— V zadnjem času v nekaterih 
republikah ponovno govorijo o 
zmanjšan ju števila profesionalnih 
političnih delavcev v zvezi sindi
katov.

»V Zvezi sindikatov Slovenije 
ugotavljamo, da imamo ustrezno 
število profesionalnih političnih 
delavcev. Števila ne kaže pove
čevati, vendar tudi ne zmanjše
vati. Če bomo ostali na tem, 
bomo lahko zadovoljni. V pe
tinštiridesetih občinah imamo le 
po enega ali največ dva zapo
slena v občinskem svetu, ki se 
poklicno ukvarjata z delom v 
sindikatu. Zato se nikakor ne 
morem strinjati z nekaterimi, ki 
razmer ne poznajo, pa pravijo, 
da je profesionalcev v zvezi sin
dikatov preveč. Res pa je, da v 
nekaterih republikah znižujejo 
število zaposlenih delavcev v 
zvezi sindikatov, vendar moram 
takoj dodati, da so imeli že doslej 
relativno in absolutno močnejše 
profesionalne sestave. Če, deni
mo, primerjamo število zaposle
nih na Hrvaškem in število pro
fesionalnih političnih delavcev v 
zvezi sindikatov, so bili doslej 
krepko pred nami. Pa tudi v pri
hodnje bodo, vendar manj ob
čutno.

Slišati je tudi kritike na račun 
števila profesionalnih delavcev v 
RS ZSS. Kot vsaka ima tudi ta 
medalja dve strani. Resnica je v 
tem, da v zadnjih dveh letih ne 
povečujemo števila zaposlenih. 
Poleg kritike dobivamo tudi 
pohvale. Tako, denimo, uspe
vamo z vsebino Sindikalnega po
ročevalca aktivirati marsikatero 
osnovno organizacijo zveze sin
dikatov ali občinski svet. In Sin

dikalni poročevalec je odraz dela 
organov RS ZSS. Seveda pa bi 
lahko naredili še več in bolje, kar 
bomo, upam, tudi dokazali.

Pred finalom razprave 
o kolektivnem vodenju

— V javni razpravi je doku
ment o demokratizaciji odnosov 
in kolektivnem vodenju in sood
govornosti v Zvezi sindikatov 
Slovenije. Kako teče ta akcija?

»Intenzivna javna razprava se 
začenja v tem mesecu. V oktobru 
bomo imeli zbrane rezultate, 
predloge za uresničitev Titove 
pobude na vseh ravneh sindi
kalne organiziranosti. O tem bo 
nato dokončno odločila konfe
renca Zveze sindikatov Sloveni
je. Za zdaj velja povedati, da do
kumentu, ki je v javni razpravi, 
precej manjka. Med drugim 
predlog sprememb statuta in 
konkretne odločitve o enolet
nem mandatu predsednikov.

Sedaj se zelo intenzivno uk
varjamo ravno s temi vprašanji. 
Pričakujemo pa tudi tehtne pri
spevke našega članstva (prek ob
činskih svetov in republiških od
borov sindikatov dejavnosti). Iz
delane predloge bomo potem 
usklajevali še z drugimi družbe
nopolitičnimi organizacijami v 
naši republiki in v Zvezi sindika
tov Jugoslavije. Malo me skrbi, 
kako bomo tako obsežno delo 
zmogli opraviti v septembru, saj 
moramo v začetku okrobra pred
loge že sprejeti na seji RS ZSS in 
jih potem tudi objaviti za zadnji 
del javne razprave pred 1. konfe
renco ZSS, ki bo 14. novembra 
letos. V pomoč pri tej razpravi so 
tudi stališča CK ZKJ v zvezi z 
demokratizacijo odnosov in eno
letnim mandatom, ki so obvezna 
tudi za komuniste v Zvezi sindi
katov. Zelo hitro bomo v RS ZSS 
pripravili konkretne predloge z 
variantami za vsa vprašanja v 
zvezi z enoletnim mandatom in 
tudi predlog sprememb statuta, 
kar bo bržkone spodbudilo javno 
razpravo. Mislim pa, da ne bi 
smeli izgubljati preveč časa pri, 
tem delu, kajti druge naloge, ki 
nas čakajo v letošnji jeseni in v 
prihodnjem letu, so zapletene in 
odgovorne bodisi da gre za plani
ranje, stabilizacijo in uveljavlja
nje samoupravnih družbenoe
konomskih odnosov v združe
nem delu. Tem vprašanjem 
bomo morali dati poudarek, za
tegadelj pa z govorjenjem o sebi, 
o naši organiziranosti itd. ne 
bomo pretiravali. Saj so reorga
nizacije Zveze sindikatov že tako 
in tako bile doslej prepogoste.

DE
ČLANI SAMOUPRAVNIH ORGANOV! 

IZVRŠNI ODBORI SINDIKATA! 
ORGANIZATORJI OBVEŠČANJA!

V zbirki knjižnica SINDIKATI založbe Delavska enotnost je 
pravkar izšla brošura št. 22

Franc Križaj:

RAZUMLJIVE INFORMACIJE
Brošura je nepogrešljiv priročnik, kako izboljšati razumljivost 
in večjo sporočilnost pisanih informacij. Cena 45 din.

Naročite jo na naslov: ČGP Delo — TOZD DELAVSKA 
ENOTNOST, Ljubljana, Dalmatinova 4, ali kupite v naši knji
garni na Tavčarjevi 5 v Ljubljani.

V_______________________ ____________________________ J
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Dva »zagonska« sestanka v Domu sindikatov v Ljubljani

Od stališč 
do prakse

Uresničevati dogovore, taka je pot

Janez Ženi

Tretje leto mineva, kar smo 
sprejeli zakon o združenem delu, 
vendar še ne moremo trditi, da je 
njegov duh v celoti prodrl pregrade, 
ki so mu stale na poti. Seveda pa se je 
marsikaj spremenilo. Predvsem 
imam v mislih delitev sredstev za 
osebne dohodke pa tudi na drugih 
področjih je opazen napredek. Le 
dohodkovni odnosi in sporazumeva
nje v zvezi z njimi nikakor ne more 
prav zaživeti. V vsakdanji praksi se 
pojavljajo številne nejasnosti v zvezi 
z uveljavljanjem načel zakona pa 
tudi nepravilnosti, ki se kažejo v teh
nokratski miselnosti pri pripravi in 
sprejemanju, pa vse do ocenjevanja 
delavčeve osebnosti, karakternih 
lastnosti in podobno. Prav slednje 
preseneča, saj bi moralo biti zelo 
jasno, da to ne sodi v sistem nagraje
vanja. Poleg tega opažamo tudi dolo
čeno stagnacijo v delovnih organiza
cijah, kar zadeva izpopolnjevanje že 
sprejetih aktov. Vse preveč je samo
zadovoljstva in miselnosti, da smo s 
tem, ko smo s formalno-pravne plati 
sprejeli zahtevane samoupravne 
akte, tudi vsebinsko zadostili zahte
vam zakona in družbe kot celote. 
Premalo se zavedamo, da je sprejeta 
izhodišča potrebno dopolnjevati in 
iskati boljše rešitve.

Nedvomno so prav omenjena dej
stva spodbudila republiški svet 
Zveze sindikatov Slovenije, da je 
izoblikoval svoja stališča o tej pro
blematiki. To pa je tudi pomembna 
spodbud^ za vse delavce v združe
nem delu za novo akcijo, ki mora 
imeti natančno opredeljen cilj, deli
tev po delu in odvisnost od ustvarje
nega dohodka in prispevka delavcev 
k dohodku, kot je zapisal Miran 
Potrč v uvodu teh stališč (Knjižica 
sindikati št. 21).

Ne nameravam razpravljati o teh 
stališčih, ki so, mimogrede poveda
no, dragoceno vodilo za nadaljnje 
delo tudi s strokovnega stališča. 
Predvsem želim opozoriti na sprem
ljajoče probleme in pojave, ki pa po
gosto odločilno vplivajo na uspešnost 
akcije kot celote.

Kot za vsako akcijo velja še pose
bej za to, da moramo zelo natančno 
opredeliti — cilje, ki jih želimo dose
či, vse delavce seznaniti z njimi in do
ločiti odgovorne nosilce in roke.

Pri opredeljevanju ciljev moramo 
predvsem poudariti, da tega dela ne 
bomo počeli zato, da bi zvišali osebne 
dohodke, ampak da želimo izobliko
vati tak sistem, ki bo bolj pravično 
kot dosedanji urejal to perečo pro
blematiko. Naši cilji pa so predvsem 
naslednji:

— uveljaviti objektivna razmerja 
med zahtevnostjo delovnih nalog,

— zagotoviti odvisnost osebnih 
dohodkov od zahtevnosti delovnih 
nalog in uspešnosti njihovega uprav
ljanja,

— uveljaviti odvisnost osebnih 
dohodkov od rezultatov dela, to je od 
ustvarjenega dohodka in čistega do
hodka (živo in minulo delo ter inova
cije) v temeljni organizaciji.

Na kratko pa bi te cilje lahko 
opredelili kot odpravo uravnilovke. 
O vsem tem pa je potrebno jasno in 
nedvoumno informirati vse delavce. 
S tem nismo zadostili le neodtujivi 
samoupravni prvici biti informiran o 
vseh dogajanjih, temveč smo si že 
precej olajšali delo ob sprejamnju 
novih delitvenih sistemov.

Če želimo akcijo zares učinkovito 
skleniti, potem moramo določiti od
govorne nosilce. Ker gre v tem tre
nutku za akcijo sindikata, ni dvoma, 
da bodo tudi v delovnih organizaci
jah imeli pobudo sindikalni delavci. 
Napak je tudi misliti, da bi lahko to 
delo opravljali vsi delavci; v priprav
ljalnem obdobju morajo nalogo 
opraviti tisti, ki so strokovno bolj 
podkovani. S tem pa prevzemajo 
polno mero odgovornosti ne le do 
sprejetja samoupravnih aktov, tem
več tudi za uveljavljanje in delovanje 
teh določil v praksi, vsakdanjem delu 
v delovni organizaciji.

Mnogokrat slišimo, da delavci ne 
razumejo internih aktov. Prav go
tovo mora biti sporazum o delitvi 
sredstev za osebne dohodke napisan 
tako, da ga bodo razumeli vsi delavci. 
To je zahtevna naloga, kajti celoten 
sistem delitve sredstev za osebne do
hodke je že tako obsežen, poln novih 
izrazov, definicij, tabel in včasih tudi 
formul, da je resnično potrebno ne

koliko truda in predvsem znanja, da 
bi dojeli njegovo bistvo. Kljub vsemu 
pa mora biti razumljivost sistema 
tudi eden izmed ciljev.

Med pogoji za uveljavljanje si
stema delitve sredstev za osebne do
hodke moramo omeniti tudi razvitost 
samoupravnihodnosov v delovni or
ganizaciji ter uspešnost vodenja in 
upravljanja na eni strani, na drugi pa 
sposobnost vodilnih delavcev. Sa
moupravljanje namreč samo po sebi 
še ne zagotavlja tudi uspešnosti po
sameznih akcij, vsekakor pa pomeni, 
le realno osnovo za to. Delavci smo 
namreč tisti, ki lahko vse to opred
metimo v praksi, od nas je odvisno, 
kakšno je dogovarjanje in sporazu
mevanje in kako spoštujemo spre
jete sklepe in dogovore. Kjer smo 
tako tudi razumeli svojo vlogo imajo 
delavci tudi zaupanje ne le v sistem, 
ampak tudi v vodilne delavce kot 
operativne izvrševalce sklepov sa
moupravnih organov. Kjer so takšni 
odnosi tudi relativno lahko uveljav
ljajo sistem delitve osebnih dohod
kov, nasprotno pa v tistih delovnih 
organizacijah, ki teh odnosov nimajo 
ustrezno razvitih, delo izredno počasi 
napreduje in to brez pravega učinka.

Doslej smo obravnavali le neka
tere izmed pomembnih pogojev za 
uveljavljanje sistemskih rešitev. V' 
nadaljevanju pa želim opozoriti na 
tiste elemente, ki zagotavljajo delo
vanje sistema predvsem z organiza
cijsko ekonomskega aspekta. Eden 
izmed teh je prav gotovo ustvarjeni 
dohodek, kajti če tega ni, tudi ne bi 
smeli deliti, pravzaprav ne bi smeli 
deliti več, kot smo ustvarili.

Zato se je potrebno predvsem do
govoriti, koliko dohodka in čistega 
dohodka moramo ustvariti, če želimo 
take osebne dohodke, kot nam gredo 
po vseh sprejetih samoupravnih 
aktih in upoštevaje pri tem obvezno
sti do družbe, razširjene reproduk
cije in skladov. Poleg produktivnosti, 
stroškov in še drugih dejavnikov, ki 
pogojujejo dohodek, vse prepogosto 
pozabljamo na dva temeljna pogoja, 
to je organizacijo in delitev dela na 
makro in mikro ravni ter svobodno 
menjavo dela. Z makro ravnijo mi
slim na širšo družbeno in notranjo 
organiziranost ter na delitev dela 
med delovnimi organizacijami in v 
njih. Za mikro raven pa štejem si
stemizacijo delovnih nalog v temeljni 
organizaciji, ki se konkretizira s pra
vilnikom o razvidu delovnih nalog in 
s primerno organizacijo dela, ker de
lavcem razporejamo take delovne 
naloge, ki so zanje vsestransko uspo
sobljeni. K temu lahko prištejemo še 
enega izmed pomembnih ustavnih 
pogojev za ustanavljanje temeljnih 
organizacij združenega dela, da se 
uspeh skupnega dela delavcev lahko 
potrdi kot vrednost na trgu ali v de
lovni organizaciji. Prav zaradi neiz
polnjevanja tega pogoja imajo neka
tere temeljne organizacije velike te
žave. Izredno moteče vpliva na uve
ljavljanje sprejetih sistemskih rešitev 
tudi nerazvita sovobodna menjava 
dela. Najbolj to občutijo v vzgojnoi- 
zobraževalnih delovnih organizaci
jah, ker še ni zaživelo dogovarjanje 
med uporabniki in izvajalci o pro
gramih in njihovi vrednosti. Zato se
danji sistem finansiranja na učenca 
ali oddelek ne spodbuja delavce k 
boljšemu delu.

Poleg omenjenih dejstev, ki pogo
jujejo uspešno uveljavljanje sistem
skih rešitev v praksi, je tudi planira
nje. Brez tega elementa je onemogo
čeno vsako resno delo. Sicer pa je 
bilo o tem problemu že mnogo napi
sanega.

Zelo obetajoča je tudi pobuda sin
dikatov o večjem upoštevanju težjih 
delovnih razmer kot elementa za
htevnosti delovnih nalog. Skrajni čas 
je že, da to uresničimo, saj je prav za
radi tega veliko pomanjkanje delav
cev nekaterih poklicev, ki opravljajo 
delo v zelo težkih razmerah. Brez us
klajene akcije v republiki ali celo v 
državi ne bomo uspeli, saj bi sicer 
sprožili proces nekontrolirane fluk- 
tuacijc. Ta ukrep pa seveda pomeni 
tudi prerazdelitev mase sredstev za 
osebne dohodke in tudi zaradi tega je 
potrebna usklajena družbena akcija. 
Akcija, ki ne sme izzveneti kot napad 
na administracijo, ampak naj bo do
govorjen instrument za odpravljanje 
napak, ki že motijo naš nadaljnji ra
zvoj.

Marjan Horvat

V torek sta bili v Domu sin
dikatov v Ljubljani dve po
membni seji, ki ju lahko ozna
čimo kot uvod v »vročo« poli
tično jesen. Dopoldne je bila seja 
sekretariata predsedstva RS ZSS 
— na njej so sodelovali tudi 
predsedniki medobčinskih sve
tov ZS ter predsednik in podpred
sednik RS ZSS — popoldne pa 
so se zbrali predsedniki in sekre
tarji republiških odborov sindi
katov dejavnosti. Oba sestanka 
so namenili oceni gospodarjenja 
v letošnjem letu in prizadeva
njem za stabilizacijo. Poleg tega 
pa so spregovorili tudi o pripra
vah na novembersko konferenco 
ZSS in o drugih nalogah ZSS v 
tem in prihodnjem letu.

Velja zapisati ugotovitev obeh 
sestankov, da smo v pokongre- 
snem obdobju v zvezi sindikatov 
mnogo postorili na številnih po
dročjih, ki so v zvezi z družbenim 
razvojem in utrjevanjem samou
pravnega položaja delavcev. 
Številne akcije na področju ure
sničevanja načela delitve po 
delu, sprotnega analizirnaja go
spodarskih rezultatov v temelj
nih in drugih organizacijah zdru
ženega dela, na področju plani
ranja, ustvarjanja ter razporeja
nja dohodka za vse namene po
rabe, na področju stanovanj
skega gospodarstva, zdravstva in 
usmerjenega izobraževanja itd. 
so povzročile pomembne pre
mike v samoupravni praksi, ven
dar pa v celoti z doseženimi re
zultati ne bi smeli biti zadovoljni. 
Med pomanjkljivostmi, ki sindi
kalnim in drugim prizadevanjem 
zmanjšujejo »ceno«, velja pou
dariti mnenje razpravljalcev, da 
je pri uveljavljanju samou
pravnih družbenoekonomskih 
odnosov še vse preveč formali
zma, oblikovanja samoupravnih 
aktov in razmerij v skladu z no
vimi hotenji, vendar pa je vse
bina v ozadju. Če smo prav ra
zumeli, se še v številnih samou
pravnih okoljih ne zavedajo, da 
mora biti nova samoupravna za
konodaja v delovnih skupnostih 
izraz potreb delavcev samih, ne 
pa le zadostitev zakonskim nor
mam. Zategadelj ne preseneča 
ugotovitev, da še ni povsod pro
drlo spoznanje, da uveljavljanje 
družbenoekonomskih odnosov 
prispeva k bolj usklajenemu ra

zvoju proizvajalnih sil in k uve
ljavljanju novega družbenoeko
nomskega položaja delavca.

Kar pa zadeva ocene gospo
darjenja — informacijo so pri
pravili v RS ZSS, najprej povej
mo, da je po široki javni razpravi 
o zaključnih računih za lani, pol
letnih periodičnih obračunih 
splahnela, saj so razprave pote
kale v glavnem na delavskih sve
tih in le ponekod tudi na zborih 
delavcev. Takšne razprave pa so 
pokazale, da se nismo dovolj po
globili v dosežene poslovne re
zultate in še zlasti to, da napot
kov in stališč, za katera smo se do
govorili v začetku leta, na uresni
čujemo. Brčas zato ni nič čudne
ga, če v teh razpravah o polletnih 
rezultatih gospodarjenja ni bilo 
soočanja sprejetih akcijskih na
črtov in programov za odprav
ljanje slabosti pri gospodarjenju.

Letošnja gospodarska gibanja 
kažejo po eni strani sicer ugodne 
posloven rezultate, po drugi 
strani pa ob tem ugotavljamo, da 
problemov, ki so že dalj časa v 
žarišču zanimanja vseh dejavni
kov, nismo zmogli omiliti, kaj 
šele krepitev materialne osnove 
združenega dela, skladnejšo de
litev dohodka in povečano rast 
izvoza, ob tem pa dolgoročne 
probleme: nižjo rast delovne sto
rilnosti. večji obseg zaposlovanja 
od načrtovanega na vseh področ
jih združenega dela, zaostajanje 
pri vključevanju našega gospo
darstva v mednarodno delitev 
dela in pri krepitvi njegove kon
kurenčne sposobnosti na tujih 
trgih, premajhno odvisnost rasti 
osebnih dohodkov od doseže
nega dohodka in rasti produktiv
nosti in še premalo spodbudno 
delitev osebnih dohodkov po 
vloženem delu. Priznajmo ali ne, 
pa drži, da smo nedosledni in ne 
vztrajamo zadosti pri uresniče
vanju dogovorov s področja 
preobrazbe družbenoekonom
skih odjrosov.

Sorazmerno ugodni poslovni 
rezultati, ki smo jih zabeležili v 
prvem polletju, bržkone — brez 
angažiranosti vseh — ne bodo 
»veljavni« tudi v drugem pollet
ju, saj se srečujemo z številnimi 
restriktivnimi ukrepi na po
dročju omejitve uvoza in umirja
nja gibanja cen. Bržkone je zate
gadelj tudi povsem utemeljeno

mišljenje, ki so ga izrazili na 
obeh sestankih, da so gospodar
ske razmere mnogo bolj zaplete
ne, resne in pereče, kot kažejo 
polletni rezultati. Ne bomo zapi
sovali številk, indeksov in od
stotkov, ki ponazarjajo tista dej
stva, na osnovi katerih kaj kmalu 
lahko spoznamo, kje smo in kje 
nas čevelj žuli. Vsi ti podatki so 
bili že objavljeni v sredstvih jav
nega obveščanja; o njih je stekla 
beseda že na mnogih partijskih in 
državnih organih. Ne nazadnje je 
bila zadnja seja predsedstva CK 
ZKS o vseh teh vprašanjih zelo 
jasna, kritična in spodbudna za 
akcijo vseh dejavnikov pri spre
minjanju gospodarskih in drugih 
razmer.

Vsekakor pa moramo zapisati 
in poudariti še posebej, da so se 
na obeh sestankih dogovorili, da 
kaže nekaterim odstopanjem od 
načrtovanih ciljev družbenoeko
nomskega razvoja letos posvetiti 
vso skrb. Temeljito morajo 
osnovne organizacije sindikata 
analizirati, zakaj so v posamez
nih temeljnih in drugih organiza
cijah združenega dela »zanema
rili« planske cilje, kje so razlogi 
in bržkone spregovoriti tudi o 
tem, kakšne so poti za uresniči
tev možnih ciljev razvoja. K 
temu dodajamo stališče, da ver
jetno sprejeti ukrepi ekonomske 
politike ne bodo brez vpliva že 
ob ocenjevanju devetmesečnih 
poslovnih rezultatov. Samo po 
sebi pa je jasno, da jim bodo mo
rali zategadelj v vseh samou
pravnih okoljih nameniti vso 
skrb, temeljito analizo in tudi 
oblikovanje takšnih akcijskih 
programov, ki so realni. Pravza
prav gre za nadaljevanje »akcije 
zaključni računi«. Marsikje bodo 
morali iz predalov vzeti tiste pro
grame, ki so jih sprejeli ob za
četku letošnjega leta in se prav 
gotovo tudi povprašati, zakaj se 
ta akci ja, ki smo jo imenovali kot 
kontinuirano, ni »prebudila« vsaj 
ob polletju. Prav gotovo bi se 
številnim nevšečnostim in stran
potem, če bi kajpak stalno 
spremljali gospodarjenje in 
sproti sprejemali rešitve, lahko 
izognili. V veliki meri, ne pa pov
sem, saj velja, da tudi tisti, ki 
»oblikujejo« ukrepe ekonomske 
politike vedno niso učinkoviti, še 
manj pa ažurni.

Z analizo gospodarjenja v de
vetih mesecih letos morajo biti 
seznanjeni vsi delavci v temelj
nih organiziacijah združenega 
dela, osnovne organizacije pa 
morajo s svojo aktivnostjo dose
či, da bodo poslovodni delavci, 
strokovne službe in ustrezni sa
moupravni organi takšno analizo 
pripravili ter jo v primerni in ra
zumljivi obliki posredovali de
lavcem. V analizi gospodarjenja 
morajo biti opredeljene tudi na
loge in ukrepi za izboljšanje go
spodarjenja, kjer je treba upoš
tevati zaostrene pogoje gospo
darjenja in pridobivanja dohod
ka. Posebej pa je treba opredeliti 
ukrepe, ki bodo zagotovili ure
sničevanje s plani dogovorjene 
politike razporejanja dohodka in 
čistega dohodka. Usmeritve, ki 
jih bodo sprejeli delavci, analiza 
pogojev gospodarjenja, ustvar
janja in razporejanja dohodka 
pa mora biti tudi med najpo
membnejšimi osnovami za spre
jemanje planskih dokumentov v 
naslednjem siednjeročnem ob
dobju in hkrati tudi osnova za 
pripravo planov za prihodnje 
leto, so menili na torkovih se
stankih v Domu sindikatov.

O vprašanjih planiranja bo 
spregovorila tudi prva konfe
renca ZSS. Na sestankih so spre
jeli »napete« rokovnike za opra
vilo posameznih del in akcij. Že 
v prihodnjem tednu se bodo se
stali na regionalnih posvetih v 
medobčinskih svetih najbolj od
govorni sindikalni delavci iz 
občin, in prav v tem tednu bodo 
morali v vseh občinskih svetih in 
v republiških svetih in v republi
ških odborih sprejeti tudi ocene 
o tem, s katerimi dilemami se 
ubadajo pri oblikovanju novih 
srednjeročnih načrtov, katera so 
»žariščna« vprašanja, o katerih 
bo treba — milo rečeno — več 
spregovoriti. Zveza sindikatov je 
soodgovorna j procesu obliko
vanja letnih in prihodnjih sred
njeročnih načrtov. O tem je bilo 
že mnogo govora, številne sklepe 
imamo! Zategadelj pa prav go
tovo drži ugotovitev, da tam, kjer 
so svoje naloge opravljali tako 
kot je bilo dogovorjeno, bržkone 
ne bo težav. Priprave na konfe
renco so le ena izmed dodatnih 
sicer, pa ne novih nalog v »vroči« 
jeseni.

Posvetu predsednikov in sekretarjev RO sindikatov Slovenije na rob

Razmislimo tudi o tem!

Marjan Horvat

Bržkone z razpravo večine 
razpravljalcev na minulem po
svetu predsednikov in sekretar
jev republiških odborov sindika
tov dejavnosti marsikdo ni bil 
zadovoljen. Sprevrgla se je v na
drobno, že mnogokrat povedano 
in zapisano nizanje težav v po
sameznih dejavnostih ali pa po
ročanje o tem, kaj so v posamez
nem republiškem odboru storili, 
kar je — tako je vsaj bilo razu
meti, bil odgovor uvodničarju na 
posvetu Emilu Šuštarju, ki je 
med drugim dejal, da bi lahko v 
sindikatih prav gotovo več na
pravili na področju stabilizacije 
in tudi na drugih področjih. To je

pravzaprav bilo jalovo početje, 
kajti za prizadevanja v prvem 
polletju imamo v Zvezi sindika
tov Slovenije pozitivno oceno, 
vendar pa navkljub temu ver
jetno ni nikogar, ki bi trdil, da ne 
bi mogli postoriti še več.

Poleg specifičnih vprašanj, s 
katerimi se ubadajo posamezni 
republiški odbori, je tudi mnogo 
takšnih, ki so skupna vsem, ki 
zahtevajo enotno akcijo vseh 
sindikatov in zveze sindikatov 
(samoupravni položaj delavcev, 
gospodarjenje, sporazumevanje 
o delitvi dohodka in sredstev za 
osebne dohodke in druge). O teh

pa je bržčas potrebno večkrat 
izmenjavati mnenja, izkušnje.

Seveda pa je za to potrebno tudi 
dovolj znanja in volje za dovo
ljene posplošitve in hkrati poli
tične presoje o tem, kam vodijo 
težnje gospodarskih gibanj v po
sameznih dejavnostih, kako 
vplivajo na druge sektorje zdru
ženega dela in kako naravnati 
politično akcijo sindikatov in 
osnovnih organizacij, da stran
poti v procesu gospodarjenja in 
samoupravljanja onemogočamo 
in s svojo akcijo prispevamo k 
stabilizaciji. Predvsem o tem bi 
moralo biti govora na minulem

posvetu, kar pa, navkljub inter
vencijam nekaterih tovarišev, ni 
šlo.

Brez dvoma so koristni tudi 
takšni sestanki, kjer se predsed
niki in sekretarji medsebojno in
formirajo, tudi nekolikanj ali pa 
tudi zelo podrobno spregovorijo 
o posameznih pojavih oziroma o 
tem, kako kateri ukrep priza
dene delovne organizacije v de
javnosti Večkrat na hi se lahko O 
tem seznanili prek kratkih pi
smenih informacij, ki bi lahko 
bile kasneje osnova za razpravo 
na skupnem sestanku. Vredno bi 
bilo razmisliti o tem!
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Aluminij na razpotju, 
ki je (predvsem) v glavah

Nova knjiga prof. dr. Antona Trstenjaka (III.)

Človek in barve

Igo Tratnik Prof. Albin Podjavoršek

Takole na prvi pogled je 
težko oceniti, če znana anekdota 
o »značaju« prenekatere sloven
ske sestavljene organizacije 
združenega dela velja tudi za 
ogrodje slovenske aluminijske 
industrije, torej Unial, v katerem 
sta združena tovarna glinice in 
aluminija iz Kidričevega in bi
striški Impol. Anekdota pravi, da 
ima večina slovenskih sestavlje
nih organizacij samo general
nega direktorja, tajnico in fikus.

Ko je predsednik RS ZSS 
Vinko Hafner ob nedavnem obi
sku v Kidričevem dejal: »Slišal 
sem, da pri vas nimate niti gene
ralnega direktorja,« se je oglasil 
»glas iz občinstva«: »In tudi fi
kusa ne!«

Ne bi radi delali primerjav, ali 
je anekdota bolj ali manj pri
merna za razmere v Unialu, ven
dar smo na podlagi dokaj obsež
nih in temeljitih pogovorov v Ki
dričevem in Impolu le dobili vtis, 
da sestavljene organizacije prav
zaprav sploh ni, razen seveda na 
papirju.

Zastavlja se seveda vprašanje, 
če je o tem »je ali ni« sploh 
vredno govoriti in razmišljati. 
Zakaj bi silili skupaj dve delovni 
organizaciji, če za to ni prave 
nuje? No, res je, da je resnica 
drugačna. In to prav gotovo vedo 
tako v TGA Kidričevo kot v Im
polu in še v širših krogih sloven
ske aluminijske industrije. Toda 
spoznanje je eno, volja v realiza
ciji tega spoznanja pa nekaj pov
sem drugega. Morda je ob vsem 
tem še najbolj zanimivo vpraša
nje, zakaj se pravzaprav Kidri
čeve) in Impolčani nočejo ali niso 
sposobni pogovarjati in dogovar
jati. Da bi naposled prišli tudi do 
svojega fikusa...

Užaljenost gor ali dol, vendar 
se nam dozdeva, da v Kidričevem 
še vse preveč žive v starih časih. 
Takrat je bilo pač tako, da so bili 
docela dovolj telefonski pogo
vori z Beogradom in morda sem 
in tja še z Ljubljano, predsednik 
ptujske občine je pa že moral ča
kati po uro ali več pri tajnici, da 
ga je sprejel generalni direktor. 
Toda takrat je bila tovarna gli
nice in aluminija nekaj povsem 
novega, naprednega in tudi stra
teško izredno pomembnega. Pu
stimo ob strani dejstvo, da v bli
žini ni in tudi ne bo naravnih 
virov surovin, toda bila je seveda 
in še je veriga dravskih elektrarn. 
Vemo pa, da v Kidričevem pora
bijo dobršen del slovenske proi
zvodnje elektrike. Včasih je bila 
morda poceni, zadnje čase pa je 
to vse manj in manj... Prav na
tanko velja razmisliti, ali se iz
plača proizvajati aluminij ob 
tako visokih proizvodnih stro
ških (in tako visoki porabi vse

bolj dragocene energije), da bi 
nato na pol predelan aluminij 
izvažali v inozemstvo?

Seveda imajo taka vprašanja 
tudi dokaj »relativno ceno«, ko 
skušamo malce pogledati v pri
hodnji čas. In prav ta pogled nam 
pove, da bomo v Sloveniji v pri
hodnje vse bolj potrebovali alu
minijske proizvode, od najboj 
preprostih »osnovnih« izdelkov 
naprej...

Ko smo že nekaj povedali o 
tem, s kom so se doslej v Kidriče
vem znali pogovarjati in da se ob 
tem zavedajo, kako so se ra
zmere spremenile (namreč, da 
bo treba najti prava pota in na
čine za sporazumevanje z zdru
ženim delom), je treba le opozo
riti na dejstvo, da se sposobnosti 
za sporazumevanje v novih ra
zmerah še niso prav razvile ali pa 
še niso prišle do prave veljave. 
Upajmo, da gre predvsem za 
»prehodno obdobje« ...

Na kratko naj povemo, da se v 
Kidričevem po sili razmer (prak
tično kar vsa proizvodna oprema 
je že »odpisana«) intenzivno 
ubadajo z načrtovanjem, kako 
naj bi obnovili in modernizirali 
tovarno. Seveda gre za velike 
denarje, ki jih ne bo mogoče 
spraviti skupaj brez solidarne 
pomoči vsega slovenskega go
spodarstva. Kolikor poznamo 
stvari, niti ni mogoče trditi, da 
slovensko gospodarstvo ne bi ra
zumelo težav Kidričevega in ne 
bi bilo pripravljeno pomagati, saj 
gre navsezadnje tudi za'splošen 
in skupen interes. Torej, denar 
za kompletno obnovo aluminij
ske proizvodnje v Kidričevem 
bo, če... In tu se zastavlja ta ve
liki ČE. Če bodo razmere v Ki
dričevem uredili v taki meri, da 
bo kolektiv (pri tem mislimo še 
predvsem na vrh poslovodnih 
delavcev) prepričljivo zagotav
ljal uspešno izvedbo zastavljenih 
programov. No, najprej se mo
rajo aluminarji v Kidričevem do
govoriti, kaj sploh pomeni izraz 
»najboljši program« razvoja.

Kidričevo se je intenzivno ra
zvilo predvsem zato, da bi dalo 
kruh zaostalim predelom Haloz 
in Dravskega polja. Bilo je up in 
izhod za tisoče siromašnih, ki so 
sčasoma postali delavci in sa- 
moupravljalci. Potem so zaradi 
zaostajanj v tehnološkem ra
zvoju razmere tako nazadovale, 
da zdaj že praktično vsak nevtra
len obiskovalec tovarne ugotav
lja, kako gre prej za »proizvod
njo delovnih invalidov kot pa 
aluminija«.

Skočimo še nekaj kilometrov 
stran v Impol, v Slovensko Bi
strico.

Impol je nedvomno iz pred
vojne na pol obrtniške delavnice

zrasel prav zato, ker je v nepo
sredni bližini zraslo Kidričevo. 
Aluminij za nadaljnjo predelavo 
je bil vedno na voljo. Krvna po
vezava med Kidričevim in Impo
lom je bila vedno očitna, toda 
drugo vprašanje je, koliko so se 
tega zavedali poslovodni organi 
in občinska vodstva. Prišlo je 
celo tako daleč, da prenekateri 
ugotavljajo, kako občinske meje 
ločujejo in ne združujejo...

Zanimivo je, da iz TGA pravi
loma lete na naslov Impola dokaj 
zastrupljene in priostrene pušči
ce, češ da imajo Bistričani parole 
o združevanju in povezovanju 
samo na jeziku, v resnici pa mi
slijo samo na svoje interese. Zdi 
se, da se je pretirano ljubosumje, 
ki je daleč preseglo pripovedp- 
vanje šal na račun soseda, pričelo 
in potem razvilo predvsem ta
krat, ko je predelovalna indu
strija daleč bolje odrezala kos 
»belega kruha« od bazične. 
Impol se je intenzivno razvijal, 
»veliki« TGA pa je vse bolj lezel 
na rob zgubaštva.

Če malo preskočimo »vmesne 
faze«, bi se zdaj lahko vprašali, 
kdo je pravzaprav velik in kdo 
majhen. Resnici na ljubo bi ve
ljalo reči, da bi se v skupnem in
teresu oba »velikana« slovenske 
aluminijske industrije (ali »palč
ka« nasploh) lahko otresla ta
kega položaja v razmišljanju in 
bi bilo za oba še najbolj primer
no, če bi se resno pogovorila o 
vseh stvareh, ki ju neločljivo 
združujejo.

Večkrat slišimo, kako je za 
tako povezovanje največje nera
zumevanje poslovodnih orga
nov, ki predvsem razmišljajo o 
svojih stolčkih in osebni veljavi, 
pozabljajo pa na to, zakaj sploh 
so »direktorji«. Nekaj tega prav 
gotovo je v »podtalnih vodah« 
povezovanja med Kidričevim in 
Impolom in nekaj je tudi v tistih 
vsemogočnih občinskih mejah, 
ki ločujejo... toda vseeno se zdi, 
da so največja ovira le kljub 
vsemu temeljito napihnjeni ba
loni, ki se jim reče nezaupanje. 
Tipičen primer: v Kidričevem 
trde, da je odločitev Bistričanov, 
da bodo s krepkimi milijardami 
prispevali k razvoju proizvodnje 
v Šibeniku, v resnici miniranje 
bodoče proizvodnje v Kidriče
vem. Bistričani pa vračajo: mi
sliti moramo na prihodnost, saj 
bi nam čez pet do deset let vsa 
proizvodnja iz Kidričeva bila 
premalo in moramo iskati do
datne vire tudi drugod. Nezau
panje kot mati prepirov in razha
janj...

In še nekaj kaže ta primer, ki 
niti približno ni osamljen: čeprav 
sta TGA in Impol uradno zdru
žena v SOZD Unial (ki nima niti

fikusa!), nista uspela priti niti 
tako daleč, da bi skupaj planirala 
in bi se dolgoročno sporazume
vala o svojih skupnih ciljih. 
Potem pa res lahko rečemo 
»hvala za tak SOZD«, kjer se vse 
začne in konča pri postopku, da 
Bistričani dajo veto na vsak 
predlog, ki pride iz Kidričevega 
— in narobe. Rezultat takega 
»sodelovanja« je, da se niti za 
generalnega direktorja niso 
mogli dogovoriti.

Resnici na ljubo je treba priz
nati, da v Impolu ne poskušajo 
prikrivati, kje so njihove težke 
pomanjkljivosti, ki nedvomno 
zavirajo tudi povezovanje s Ki
dričevim v Unialu. Pustimo ob 
strani vse številne »podrobno
sti«, vendar se je zadnje čase po
kazalo, kako so se posamezne 
temeljne organizacije v Impolu 
»razvile« praktično v samostojne 
organizme, ki so izgubili dobršno 
mero občutka za to, da lahko žive 
samo v urejeni gospodarski or
ganizaciji. Prišlo je celo tako 
daleč, da se niso sposobni dogo
voriti med seboj, kako bodo po
magali z dinarskimi sredstvi tisti 
temeljni organizaciji, ki svoje iz
delke predvsem izvaža in je zato 
»uradno« v izgubi in po tej logiki 
njeni delavci še polnih plač ne bi 
smeli imeti, čeprav so se vključili 
v bistveno bolj zahtevne gospo
darske razmere, kot pa je na 
primer domače dinarsko tržišče.

Če zaokrožimo naše razmiš
ljanje, bi lahko dejali, kako se 
bodo morali v Kidričevem ovesti, 
da jim klikarstvo (izraža se na 
najrazličnejše načine) prinaša 
samo škodo, v Impolu pa, da so 
kljub vsemu samo ena tovarna in 
ne morda devet (tozdovskih) na 
istem dvorišču. Zdi se, da bodo 
šele potem ustvarjene realne 
možnosti za uspešno združeva
nje in povezovanje v Unialu, 
torej v sestavljeni ali pa celo v 
enoviti delovni organizaciji. Na
posled je docela vseeno, kako se 
bo nova organizacija imenovala.

Poglavitno je, da bo uspešna. In 
samo ta uspešnost, ki bo obenem 
zagotavljala tudi realne perspek
tive za prihodnje življenje zapo
slenih delavcev, je v resnici v živ
ljenjskem interesu teh delavcev. 
Zanimivo je, da se prav zdaj 
najde zelo veliko število takih, ki 
se izgovarjajo na mnenja in »in
terese« delavcev, kadar skušajo 
minirati razvoj samoupravnega 
življenja tako v Kidričevem kot 
tudi v Impolu in seveda tudi 
njuno povezovanje v sestavljeno 
organizacijo združenega dela. 
Vse pa kaže, da prav taki naj
manj sprašujejo delavce, kaj 
pravzaprav hočejo in mislijo...

Napovedi padajo v vodo
Igo Tratnik

V Krškem je gradnja nu
klearne elektrarne potegnila za 
seboj tudi številna zanimiva ra
zmišljanja in spoznanja, ki imajo 
le posredno povezavo z nu
klearno energijo, kar precej pa 
imajo opraviti z medčloveškimi 
odnosi.

Začelo se je s tem, ko so vsi kar 
po vrsti ugotavljali, kako bo pri
liv stalno naseljenih visokokvali
ficiranih delavcev, ki bodo delali 
v nuklearki, bistveno prispeval k 
dvigu kulturne in še kakšne 
ravni Krškega. Zdaj že vse tako 
kaže, da so bila pričakovanja 
daleč preoptimistična... Vsaj za 
začetek. Hrvaški strokovnjaki

(treba je vedeti, da pri zaposlo
vanju v nuklearki strogo spoštu
jejo načelo o republiški pariteti) 
se naseljujejo v Samoboru, ki je 
takoj za slovensko republiško 
mejo, slovenski so pa v kilome
trih še precej dlje, saj kar po 
pravilu nočejo pomoliti svojeea 
nosu iz Ljubljane.

V Krškem so — razumljivo— 
dokaj slabe volje, saj bi radi 
imeli v nuklearki vsaj nekaj svo
jih delavcev, ki bi dihali in živeli 
z domačim krajem. Pravijo, da 
»amaterji« niso hoteli zaposliti 
niti takih usposobljenih stro
kovnjakov, ki so imeli vse mož
nosti za opravljanje delovnih

nalog v nuklearki in so bili obe
nem doma še iz Krškega. Dobro, 
kljub slabi volji nihče ne skriva 
upanja, da se bodo razmere sča
soma uredile in jih bo tudi živ
ljenje »samo uredilo«, sploh pa 
takrat ko bo zgrajena tudi nu
klearka vzhodno od Zagreba in 
bodo odpadla tudi pretirana in 
nepotrebna razmišljanja o pari
teti pri zaposlovanju.

In če smo uvodoma že omenili 
skrb za spreminjanje kulturnega 
vzdušja med prebivalstvom, naj 
omenimozanimivost, ki jo lahko 
uvrstimo med velika pozitivna 
presenečenja v zvezi z gradnjo 
nuklearke. V Krško je prišlo

nekaj tisoč gradbenih in mon
tažnih delavcev. Domačini so 
bili v strahu, češ, saj nam bodo 
vse razbili in polomili. Prav zato 
so celo razmišljali, da v novo in 
izredno lepo kulturno dvorano 
ne bi montirali »najboljših« se
dežev, ampak kar take iz plasti
ke. No, odločili so se za »naj
boljše«.Tn zdaj se je pokazalo, 
da je bil kljub zlim napovedim 
uničen samo en sedež in še tega 
imajo dokumentirano na vest* 
domači fantje!

Kulturno vedenje — in tudi 
pričakovanja v zvezi s kulturo — 
so zaenkrat še zelo blizu vre
menskim napovedim...

Medtem ko kaže 11 razpredelnic 
simpatijo barve do obleke, po
sreduje razpredelnica 12 sim
patije za barve in barvo las. 
Raziskovalec je zastavil vpra
šanje, kakšno je razmerje med 
»najljubšo barvo« in barvo las, 
pač glede na to, da se ljudje 
pri izbiri barve obleke ravnajo 
po barvi las, oči in kože. Prišel 
je do naslednjih ugotovitev:

— sodobni človek razodeva 
glede mode značilno težnjo po 
enotnosti, in to ne samo v odnosu 
do barve, marveč tudi do vzorcev 
obleke;

— zaradi postopnega družbe
nega izenačevanja izginja vzpo
redno tudi razlika med mestnim 
in podeželskim človekom v barvi 
in noši;

obstajajo pa razlike med mo
škim in žensko; ženska je bolj 
navezana na barve zaradi svoje 
čustvenosti;

človek skuša imeti barvo 
obleke v skladu z barvo las, oči in 
kože;

— barva obleke ni odvisna 
samo od osebnega okusa za 
barvo, marveč obenem od raznih 
okoliščin (zunanje postave, veli
kosti, debelosti, osebnostnega 
tipa, narodnosti, a tudi od funk
cije, ki jo obleka ima, od dela, 
letnega časa itd.);

— moda je vedno bolj 
»nekaj«, kar je zunaj barve in 
posameznika ob njej in človek 
je neprenehoma v sporu in trenju 
z okoljem, kajpak ob diktaturi 
mode s svojimi naglimi in svoje
voljnimi spremembami, pri 
čemer teži k zlati sredini;

— moda je v svoji diktaturi 
odločilno odvisna od javnega 
mnenja, ki jo ustvarja, in obrat
no; modo gledamo z očmi; moda 
se nam razodeva s svojimi liki in 
barvami kot posebna govorica ali 
javno mnenje barv.

Avtor zaključuje to poglavje z 
naslednjimi mislimi: »Barve in 
njihova moda predstavljajo torej 
samo eno od številnih poti, po 
katerih se javno mnenje uveljav
lja kot motivacijska sila človeko

vega mišljenja, vrednotenja in 
ravnanja. Tako pa se razmerje 
med človekom, barvo in modo 
izkaže kot posebna govorica 
barv, ki s svojo čustveno logiko 
vpliva na razvoj človekove oseb
nosti.«

V poglavjih o psiholoških 
osnovah vizualnih metod ter o 
barvi in prostoru v šoli razpravlja 
predvsem o pedagoški proble
matiki barv. Najbolj se uveljav
lja funkcija barve v pouku risa
nja in na sploh v umetniški vzgo
ji. S tem v zvezi razpravlja o izku
stveni, ilustrativni in izrazni 
vrednosti barv. Prav na konkret
nih risbah otrok raznih starosti 
demonstrativno prikaže primere 
ekspresivne vrednosti barve z ra
zvojnega, kot tudi z diagnostič
nega in vzgojnega vidika. Avtor 
zaključuje svoja izvajanja po
polnoma pravilno z mnenjem, da 
se uveljavlja izkustvena in ilu
strativna vrednost barve v didak
tičnih pripomočkih, medtem ko 
se razodeva izrazna vrednost 
barve zlasti v otrokovih risbah in 
slikah, v katerih otrok tako rekoč 
sam proizvaja »učne pripomoč
ke in ponazorila«. Ko govori 
o barvah v zvezi s šolskimi pro
stori, poudarja, da se morajo so
dobno misleč šolnik, gradbenik 
in ekonom zavedati, da moramo 
tudi barvo postaviti v »službo« 
mlademu učečemu se človeku. 
Ob tem kritizira »staro šolo« ozi
roma stare šolske razrede z rjavo 
zelenim podzidkom (podste- 
njem), z apneno belimi stenami, 
črno tablo in temno barvanimi 
klopmi, ki so zapustile starejšim 
generacijam v podzavesti, kot 
prostori slabe spomine. S funk
cionalnostjo barve želimo vzbu
diti v učencih prijetno počutje v 
šolskih prostorih, zmanjšati nji
hovo vizualno utrujenost in vi
zualne motnje, dvigati njihovo 
storilnost, pri vsem tem pa 
vplivati tudi na njihovo disci
plino ter na njihov smisel za 
red in snago.

IZ PRAKSE SODIŠČ 
ZDRUŽENEGA DELA

Piše: Ivan Žužek

ODLOČBA O DISCIPLINSKI ODGOVORNO- 
STI UČINKUJE ŠELE Z VROČITVIJO

Delovna organizacija je med sodnim sporom o prenehanju de
lovnega razmerja izvedla disciplinski postopek. Sama je namreč ugo
tovila, da delavcu, ki je nekaj dni izostal z dela, ne mo'e delovno ra
zmerje prenehati drugače, kot z izrekom disciplinskega ukrepa pre- 
nehanja delovnega razmerja. Delavca je obvestila o disciplinskem po- 
stopku, vendar se delavec zaslišanja ni udeležil. Disciplinska komisija 
je ugotovila, da je storil hujšo kršitev delovne obveznosti in mu je zato 
izrekla najtežji ukrep — prenehanje delovnega razmerja. Disciplin
ske odločbe pa delovna organizacija ni dostavila delavcu, marveč jo je 
skupaj z neko drugo vlogo dostavila sodišču, pred katerim je tekel 
spor o prenehanju delovnega razmerja. Ker delavec o disciplinskem 
ukrepu ni bil obveščen, tudi ni vložil ugovora zoper odločbo, delovna 
organizacija pa je smatrala, da je odločba postala dokončna.

Pooblaščenec delavca, ki je pregledal spis, je bil sicer seznanjen z 
odločbo disciplinske komisije, razen tega pa je sodišče prve stopnje 
ugotovilo, da je bila pooblaščencu dostavljena kopija te odločbe. Prav 
zaradi tega je sodišče zavrnilo zahtevek delavca, da naj se ugotovi, da 
mu delovno razmerje ni prenehalo.

Tako stališče ni v skladu z določilom 204. člena zakona o združe
nem delu, kajti delavec i.na pravico do ugovora zoper odločbo disci
plinske komisije v roku, ki ne sme biti krajši od osmih dni od vročitve 
odločbe. Ta rok ne začne teči in tudi seveda ne more preteči, če de
lavcu odloča sploh ni bila vročena. Delavec ni imel zagovornika v dis
ciplinskem postopku, saj se ne more smatrati, da je njegov zagovornik 
pooblaščenec, ki ga je zastopal v postopku pred sodiščem. G e'j e vroči
tev odločbe opuščena, potem odločba ne more postati dokončna in ne 
more učinkovati vse dokler se deUvr.. ..••oči in dokler delavcu ni 
omogočeno, da uporabi svojo pravico do obrambe. Prav zaradi tega je 
pritožbeno sodišče ugotovilo, da delavcu delovno razmerje pri delovni 
organizaciji ni prenehalo.
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Pogovor z Alojzom Otoničarjem iz cerkniškega Bresta

Zvest delu in »Brestu«

Damjan Križnik

Kakor raste brest v višino in 
širi svoje žilave veje v mogočno 
krošnjo, tako je po vojni rasel 
cerkniški Brest in z njim Alojz 
Otoničar, dobitnik letošnjega 
»priznanja samoupravijalcem«. 
Le da brest vznikne z brhke 
gozdne zemlje, Brest pa se je ra
zvijal s trdim samoodpovedova- 
njem zaposlenih, kajti njegova 
kisik in voda so bile le marljive 
roke cerkniških in okoliških de
lavcev.

Komaj petnajst let je imel 
Alojz Otoničar (naj nam oprosti, 
ker smo ga ob podelitvi nagrade 
prekrstili v Antona), ko je iz 
lepih Bečajev, 12 kilometrov od 
Cerknice oddaljenega kraja kre
nil v uk. Želel je postati mizar. 
Prav 1949. leta so namreč iz 
nekdanjih žag, ki jih je bilo tod 
naokoli precej, začeli nastajati 
prvi industrijski obrati pa bi imel 
blizu službo. Spominja se, da so 
bile tedaj razmere zelo težke, saj 
ni bilo stanovanj niti za delavce, 
kaj šele za vajence. Da o pre
hrani raje ne govorimo. A bilo je 
dovolj tistega, kar danes doživlja 
nenehno inflacijo — dobre volje. 
»Ja, tedaj smo pa imeli zavest! 
Brest je rasel z udarniškim delom 
ob nedeljah«, ponosno pove in 
doda, da je dandanašnji pač laže, 
ker dobiš kredit. Nekaj časa je 
delal kot mizar, nato kot kontro
lor, 1958. leta je šel v tovarno 
pohištva v bližnji Martinjak, kjer 
je bil inštruktor oddelka »pred- 
pripave površin«, nato so ga spet 
premestili nazaj v Cerknico, kjer 
je spet opravljal najrazličnejša 
dela, dokler 1965. leta slednjič ni 
postal tehnolog za površinsko 
obdelavo lesa v TOZD Pohištvo, 
kar je še danes. Medtem se je

namreč izobraževal in si Ob delu 
pridobil visoko kvalifikacijo. 
»Saj, bili so hudi časi in mnogo 
dobrih.delavcev je zapustilo našo 
tovarno. Sam sem vztrajal. V do
brem in v zlem in niti na pamet 
mi ne pride — tudi danes, po 25 
letih ne da bi zapustil Brest. 
Vživel sem se v to okolje, rad 
imam sodelavce...«

In tudi sodelavci imajo radi 
njega. Zato so mu 1958. leta 
zaupali funkcijo tajnika osnovne 
organizacije sindikata. Štiri leta 
kasneje je postal predsednik 
»celega sindikata«, kot pravi 
sam, 1971. predsednik koordi
nacijskega odbora sindikata v 
Brestu, 1974. pa celo predsednik 
občinskega sindikalnega sveta 
Cerknica! To funkcijo je oprav
ljal do lani, dotlej pa je bil tudi 
član republiškega sveta ZSS. 
Sedaj je član občinskega sveta, 
republiškega odbora sindikata 
delavcev lesne industrije in goz
darstva Slovenije in njegovega 
izvršnega odbora, je pa tudi član 
slovenske delegacije v svetu 
Zveze sindikatov Jugoslavije. 
Pove še, da je tudi član izvršnega 
sveta skupščine Cerknica, član 
sveta za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito in pred
sednik odbora za podeljevanje 
priznanj v tamkajšnji občini. 
Našteva tudi funkcije, ki jih je 
imel v organih upravljanja, in 
pove, da je bil eno mandatno 
dobo tudi sekretar OO ZK, nato 
pa skozi nasmeh doda: »Kar ve
liko, mar ne!« Da ne rečemo, da 
si je ob vsem tem postavil še hišo 
in vzgojil sina, »ki ga že preraš
ča«!

Pogovor pa ga vedno znova 
potegne nazaj k lesu in mizarje-

Alojz Otoničar

nju. »Veste, v lesni stroki se nam 
ne godi nič kaj dobro. Smo na 
repu z osebnimi dohodki, pod 
poprečjem v Sloveniji. Zato ra
zumljivo tolikšna fluktuacija de
lavcev...« Nato po krajšem 
premisleku doda: »Opažam pa, 
da je pri tem razlika med starej
šimi in mlajšimi delavci. Starejši

delajo bolj zavzeto, premišljeno 
in gospodarno in tudi vse težave, 
ki se pojavljajo, sprejmejo z ra
zumevanjem. No, saj po drugi 
strani razumem .mlade; bolj 
energični so, pri tem pa tudi bolj 
zaletavi. Kot da ne dojemajo re
sničnosti ...«

Nato steče beseda o nagraje

vanju in Alojz Otoničar jo po
tegne kar čez vso občino. »V 
Brestu smo na tem področju na
redili bolj malo, a nič manj kot v 
vsej občini. Še vedno smo na za
četku. Saj,, samoupravne akte 
smo sprejeli, a je vse skupaj 
ostalo le na papirju. Pravilnjkov 
o nagrajevanju in njegovih meril 
še nismo napisali takšnih, da bi 
bili delavci resnično nagrajevani 
po vloženem delu. Naj tu povem, 
da si je sindikat močno prizade
val stvari spraviti v red, a mislim, 
da so strokovne službe storile 
premalo, da bi tako že bilo.« Ko 
je govoril o gospodarjenju v Bre
stu, je povedal, da imajo še ve
liko rezerve v izkoriščanju zmog
ljivosti, surovin in delovnega 
časa, da bi bili bolj produktivni. 
»Pred nedavnim sem bil v ame- 
riki in pot nas je zanesla tudi v 
Los Angeles, kjer smo si ogledali 
eno izmed tovarn pohištva. 
Povem vam, v njej so bile tako 
slabe delovne razmere, da bi jo 
naši inšpektorji takoj zaprli, a ko 
sem v trgovini gledal njihove iz
delke, sem videl, da imajo veliko 
nižjo ceno od naših. No, sedaj si 
prizadevamo spodbujati delavce 
k varčnosti. Pri nas reprodukcij
ski materiali predstavljajo kar 58 
odstotkov vrednosti in če bi z 
njimi ravnali vsaj za en sam od
stotek bolj gospodarno, bi se to v 
naši blagajni še kako poznalo.« 
Nakar sva skupaj ugotovila, da 
do tega prihaja zato, ker še ni 
pravega nagrajevanja po delu. 
»Če oni ne dela ali varčuje, zakaj 
bi potem jaz«, slišim po tovarni. 
In spet dodaja, da mora biti na
grajevanje pri njih odslej priori
tetna naloga.

Dopoldne delo v tovarni, po

poldne »potepanje« po sestan
kih. Tak je Alojzov »delokrog«. 
Včasih se je rad ukvarjal s špor
tom. sedaj pa le za konec tedna 
najde toliko časa, da kaj postori 
okoli hiše ali gre v naravo, v gozd 
po lešnike, gobe. »Spočiješ se, če 
greš v naravo. K sreči nam, Cer
kničanom, ni treba daleč, ker je 
tod naokoli še vse neokrnjeno,« 
In spet spomni, kako se njihovi 
delavci le redkokdaj odpočijejo 
na tak način. In tudi na dopuste 
ne hodijo preveč. »Ja, pred leti je 
bilo, ko smo hoteli kupiti svoj 
počitniški dom, pa nam je 
zmanjkalo 50 starih milijonov. 
In tako še danes nimamo niti 
enega samega ležišča!« se hudu
je. Spomnimo ga, da je bila nji
hova delovna organizacija po
krovitelj košarkarjev Olimpije in 
da je za to odštela znatno več de
narja, kot bi ga bilo tedaj dovolj 
za nakup doma. »Ja, žalostno, je, 
da smo delavci za to pokrovi
teljstvo izvedeli šele iz časopisa«, 
pribije.

Še marsikaj zanimivega je po
vedal Alojz Otoničar. Tudi to, da 
odmevnost na njegovo »prizna
nje samoupravljalo!« ni bila 
povsod enaka. »Vodstvene 
strukture niso bile videti preveč 
zadovoljne. Ne vem, ali se bojijo, 
da bi to moje priznanje spod
budilo še koga drugega, da bi kaj 
bolj ostrega povedal ali kaj. 
Opazil sem pač, da jim ne godi 
preveč... Me pa to ne boli. Moji 
sodelavci so bili navdušeni, na 
take, ki pa so v manjšini — saj ne 
rečem, da so nevoščljivi — pa 
tako nikoli nisem dal preveč...«

In prav je tako'

Dializa in Martin Krpan
Ivo Kuljaj

Ne gre, da bi pisali hvalnico 
človeškemu razumu. Teh je bilo v 
najrazličnejših zvezah napisanih 
že veliko. Pa vendar — ob besedi 
»dializa« začne človek malone 
premlevati tovrstne misli.

Mislimo na dializo v medicini, 
na umetno ledvico, kot je dia
lizno aparaturo na kratko označil 
Jurij Simoniti, ravnatelj TOZD 
Medicinskih služb, ki mimo tega 
opravlja še mnoga dela v slo
venjgraški splošni bolnišnici. Z 
dializo je človek premagal smrt. 
Z veselejm ugotavljamo, da je 
pognala- korenina dodobra tudi 
na naših tleh. Sila spodbudno 
dejstvo je, da smo na tem po
dročju v Sloveniji celo nad 
evropskim poprečjem. Vse 
vzhodnoevropske dežele zaosta
jajo za nami.

In kaj pravzaprav je dializa? O 
tem smo pisali tudi že v našem 
časniku. Ža osvežitev spomina 
povejmo, da dializo potrebujejo 
tisti bolniki, ki so jim »odpove
dale« ledvice. Naprava za dializo 
torej opravlja funkcijo ledvic. 
Seveda se aparatura ne more me
riti z naravnimi ledvicami, 
ampak vendarle.

lina pa dializa eno slabost, in 
sicer, to da je njen postopek 
izredno drag. Ne toliko same 
aparature kot za potrošni mate
rial. Dializo namreč v celoti uva
žamo, čeprav ni tako »zaplete
na«, da je ne bi mogli proizvajati 
doma. Enkratna priključitev 
bolnika na dializni instrument 
stane približno tisoč dinarjev. Po 
navadi prihaja bolnik na dializo 
,inki#L na teden. Kar hjtro je

torej mogoče izračunati, koliko 
velja dializno čiščenje krvi,« nam 
je zaupal Jurij Simoniti, pionir 
dialize na Koroškem. No, nič ne 
de, življenje nima cene, pravi 
pregovor...

Nekako tako so ob koncu se
demdesetih let premišljevali tudi 
Korošci, ko so jih potrebe iz 
dneva v dan bolj silile, da v slo
venjgraško bolnišnico uvedejo 
tudi dializno zdravljenje. Takrat 
sta si segla v roke bolnišnica in 
združeno deio in januarja 1971. 
leta je dr. Jurij Simoniti priključil 
na dializni aparat prvega ledvič
nega bolnika. Pomagal mu je dr. 
Tomo Darjan. V veliko pomoč 
obema je bila Frida Roblek, 
glavna sestra bolnišnice v Slove
njem gradcu. Klinični center v 
Ljubljani je prišel do dialize le 
nekaj mesecev poprej.

Jurij Simoniti, ki še vedno vodi 
dializni oddelek, je potlej dobil 
novega sodelavca dr. Nada Vo- 
dopija, ki opravlja kirurške po
sege. Ne bi bilo prav če bi ob tem 
pozabili na velika prizadevanja 
in zasluge sester, ki so ali še de
lajo na dializnem oddelku.

»Njihovega dela ne more 
nihče poplačati. Z zdravniškim 
osebjem smo kot družina. Šam 
sem, denimo, z osebjem na dia
liznem oddelku veliko tesneje- 
povezan kot s sodelavci v kolek
tivu. Pa ne mislite, da se v kolek
tivu ne razumemo... Vez v bol
nišnici je pač življenjska,« nam 
je zaupal Srečko Peklar, ki je 
eden od 16 rednih obiskovalcev 
dializnega oddelka v slovenjgra
ški bolnišnici. Peklar je sicer pro-

Dr. Jurij Simoniti

fesor administrativnega pouka v 
slovenjgraškem šolskem centru 
in »manjka« v šoli samo enkrat 
na teden.

V naši republiki premorejo 
dializo bolnišnice v Ljubljani, 
Mariboru, Celju, Murski Soboti, 
Novi Gorici in v Slovenje Grad
cu. V kratkem bo dobila dializni 
oddelek tudi bolnišnica v Novem 
mestu. Dializni oddelki v vseh 
omenjenih središčih so domala 
polno zasedeni. Slovenski led
vični bolniki živijo prav zavoljo 
sodobne medicine in tehnike na 
teh oddelkih. Bo tako tudi v pri
hodnje? Vprašanje se ne bi

Srečo Peklar

smelo zastavljati. Sodeč po za
dregi, v kateri se je znašel dializni 
oddelek v Slovenjem Gradcu 
(pomanjkanje'dinarjev in deviz 
za nakup novih aparatur), pa se 
vendar lahko. Dializni instru
menti imajo življenjsko dobo 
največ 5 let. Potemtakem jih je v 
slovenjgraški bolnišnici več, ki 
trkajo na vrata po zamenjavi. Dr. 
Jurij Simoniti je trenutno stanje 
na oddelku označil celo za kriz
no. Bo kmalu premoščeno? Si
moniti je optimist, upa, da vsaj v 
začetku prihodnjega leta. Se mu 
bo up ob sedanjih uvoznih in 
drugih omejitvah izpolnil? Bo še

naprej opremljal svoj oddelek v 
stilu Martina Krpana z Vrha pri 
Sv. Trojici? Slišati je, da ni osam
ljen in da cariniki mižijo. Je tak 
način res nujen? Bržčas ne, toda 
prepustimo raje te stvari v pre
mislek drugim...

Če za hip iz dializnega oddelka 
pogledamo na slovenjgraško 
bolnišnico v celoti, potlej mo
ramo poudariti, da se bolnišnica 
ta čas ne otepa zgolj s finančnimi 
težavami v dializnem oddelku. 
»Ta trenutek smo v naši bolniš
nici revni kot cerkvene miši. 
Bolnišnica je izkrvavela pri po
sodobitvi internega oddelka. Ve
liko denarja so požrli zidovi, 
premalo pa je ostalo za opremo. 
Ne zgolj na dializnem oddelku, 
tudi na vseh drugih oddelkih 
bolnišnica ta čas zaostaja,« se je 
bolj zjezil kot povedal Jurij Si
moniti. Dodal je, da je otroški 
oddelek v stavbi še iz leta 1936, 
polovica pa celo v leseni baraki. 
Res je, da združeno delo in pre
bivalstvo živi z bolnišnico, ki 
mimo papirjev (sporazumov) 
'primakneta še kak nujno potre
ben dinar, toda vzlic temu so 
sredstva, ki so namenjena ra
zvoju bolnišnice, dokaj pičla. Tu 
bodo Korošci morali nekaj stori
ti. Rešitev je v sodeiovanju vseh 
tistih, ki bolnišnico potrebujejo. 
Razmisliti pa bi veljalo tudi o ra
zmerju sredstev, ki gredo 
osnovni zdravstveni službi in na 
drugi strani bolnišnici,« jfi pri
pomnil Simoniti.

Bržčas so njegove besede 
vredne premisleka. Še tolikanj 
bolj, ker zmogljivosti morajo biti

tolikšne, da nihče ne bo prikraj
šan. »Tudi pri dializnem zdrav
ljenju ne. Tudi do tega dragega 
zdravljanja mora imeti možnost 
vsakdo, ki ga potrebuje,« je kon
čal dr. Jurij Simoniti.

Ob koncu poglejmo malce še v 
življenje ledvičnih bolnikov, ki 
se zdravijo z dializo. »Ni lahko«, 
je dahnil Srečo Peklar. »Navzlic 
vsemu pa optimistično zremo na 
prihodnost. Tudi naše zdravlje
nje in s tem življenje se zlagoma 
humanizira. Naša največja te
žava je v tem, ker smo prikle
njeni na bolnišnico. Takšna je 
pač naša usoda, vendar je tudi ta 
vse manj kruta. Tudi ledvični 
bolniki si že lahko privoščijo 
morje in počitnice. Sam sem bil 
letos dva tedna na dopustu v 
Umagu. Dializo sem si zagotovil 
v Puli in Ankaranu. Tako delo 
kot počitnice ledvični bolnik 
nujno potrebuje. To je najboljša 
terapija. Da bi laže prenašali te
gobe, smo se ledvični bolniki, ki 
se zdravimo v slovenjgraški bol
nici organizirali v društvo. Želi
mo, da bi to storili vsi bolniki v 
naši republiki, kajti ledvični bol
nik ne more živeti osamljen. Ko 
sem že pri našem društvu, naj 
omenim, da je ena njegovih prvih 
nalog doseči, da bi bili dializni 
bolniki na seznamu bolezni, za 
katere so predvidena klimatska 
in podobna zdravljenja.«
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SOZD Emona ima obsežne razvojne načrte KOMENTATORJEV STOLPEC

»Srečni okoliščini« — združevanje 
sredstev in interna banka

(Ne)opravičeno
zadovoljstvo

Boris Rugelj Mišu Sov dat

Čeprav je boj za stabiliza
cijo gospodarstva zamajal mar
sikateri razvojni načrt, zlasti tiste 
»visoko leteče«, v sozd Emona 
upajo, da bodo vendarle uspeli 
uresničiti večino razvojnih nalog, 
ki so si jih oziroma si jih bodo še 
naložili v naslednjem srednje
ročnem obdobju. Raznoterost 
dejavnosti, ki jih »gojijo« v sozd 
Emona, bo sicer zahtevala dolo
čeno drobljenje sredstev, vendar 
pa bodo z združevanjem sredstev 
znotraj sozd in z določanjem 
»vrstnega reda« pri vlaganjih 
nekako oplemenitili zbrana sred
stva in pospešili uresničevanje 
načrtov. Takšen sistem je seveda 
nujno potreben zavoljo skladno
sti razvoja vseh dejavnosti. To na 
kratko pomeni: v Emoni bodo 
poslej razvijali nekatere dejav
nosti močneje, ^ot druge, ker so 
doslej zaostajale. Takšen je pri
mer z maloprodajno mrežo, ki je 
sicer izredno važen temelj ra
zvoja ostalih dejavnosti, pa je do 
zdaj nekako zaostajala za dejan
skimi razvojnimi potrebami. Ma
loprodaja pomeni velik priliv go
tovinskih sredstev, kar je izje
mnega pomena za likvidnost 
sozd, pa tudi za razvoj ostalih de
javnosti. V Emonini interni 
banki se zdaj zavoljo tega stalno 
obrača kakih 300 milijonov di
narjev tekočih sredstev. Kmetij
sko proizvodnjo bo Emona »seli
la« čedalje dlje od ljubljanske 
regije^ kjer so možnosti za širje
nje (zlasti polj) omejene, s tem 
pa tudi omejene možnosti za ra
zvoj živilsko predelovalne indu
strije v sozd. Ta je zdaj v najbolj
ših primerih izkoriščena le z 
osmimi desetinami zmogljivosti. 
Zavoljo tega se bo sozd še moč
neje naslonila na proizvajalce v 
drugih regijah, predvsem tudi v

drugih republikah, kjer bo sku
šala razvijati in usmerjati proi
zvodnjo krme in mesa za lastne 
potrebe (in za lastni izvoz).

Hotelirstvo, do zdaj v marsi
katerem pogledu »privilegirana« 
dejavnost, saj je sozd v zadnjih 
desetih letih vanjo vložila vsaj 
1,3 milijarde din, se bo v nasled
njem srednjeročnem obdobju 
razvijala v ne kaj prida zmanjša
nem tempu. V načrtu je predv
sem dograditev hotelskega kom
pleksa Bernardin, ki je za sozd 
izjemnega pomena kot vir deviz
nih sredstev. Dolgoročnejših na
črtov pa v sozd s hotelirstvom za 
zdaj še nimajo povsem jasno iz
delanih. Mesna industrija se bo 
predvsem modernizirala, ne da 
bi povečevala zmogljivosti, pa 
tudi grosistična dejavnost za zdaj 
ne bo mogla kaj prida povečevati 
skladiščnih prostorov, ki so po
nekod že pretesni, pač pa bo mo
rala obstoječa skladišča moder
nizirati in jim tako povečati 
zmogljivosti. Veliko pozornost 
pa bodo v Emoni posvetili zuna
njetrgovinski dejavnosti, kjer 
nameravajo sami ali pa v sodelo
vanju z drugimi delovnimi orga
nizacijami odpirati predstavniš
tva v tujini, graditi lastna po
djetja na tujem, predvsem pa 
povečati izvoz ne samo izdelkov 
lastnih proizvodnih dejavnosti, 
pač pa tudi znanja (gradnja trgo
vin, opremljanje le-teh, gradnja 
farm itd.).

Za vse te načrte bodo v sozd 
Emona potrebovali izjemno ob
sežna finančna sredstva. Del le- 
teh bodo zbrali sami z združeva
njem sredstev članic sozd, s tem, 
da bodo vse predložene razvojne 
načrte posameznih sozd preve
trili in sprejetim določili vrstni 
red gradnje, glede na pomen za

temeljno organizacijo in za sozd 
(ali družbeno skupnost) in glede 
na obseg razpoložljivih sredstev. 
Srečna okoliščina pri tem je, da v 
Emoni sredstev ne združujejo po 
vnaprej določenem in avtomati
ziranem ključu, pač pa glede na 
sprejeti skupni razvojni načrt 
sozd in razpoložljiva sredstva. 
Tako lahko vsaka temeljna or
ganizacija natančno ve, kdaj bo 
prišla na vrsto v gradnji novih 
zmogljivosti in tudi, da bo v re
snici gradila (da se načrt ne bo 
podrl). Druga srečna okoliščina

je, da imajo v Emoni izjemno 
dobro vtečeno in organizirano 
interno banko, katere vloga pri 
združevanju sredstev za vlaganje 
je izjemno važna, prav tako pa 
tudi njena ažurnost pri reševanju 
perečih finančnih zadev. Letos in 
v prihodnjem letu bodo članice 
sozd Emona tako preko interne 
banke združile in tudi koristno 
»obrnile« okoli 500 milijonov 
dinarjev, vsoto, ki je še kako 
pomemben garant za uresniče
vanje zastavljenih razvojnih ci
ljev.
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Polletni rezultati sloven
skega gospodarstva, pa tudi že 
posamezni dosežki v mesecu juli
ju, v mnogih podatkih navdajajo 
z optimizmom. K takšnemu oce
njevanju še posebej spodbuja 
dinamična gospodarska rast, 
precej nad pričakovanji in načrti 
dosežen izvoz, skladna in ugodna 
poraba ustvarjenega dohodka 
ter dokaj sprejemljivo gibanje 
delovne storilnost.

Natančnejše analize sicer po
zitivne ocene nekoliko zameglju
jejo in za nekaj desetink ali pa 
kar za celih odstotkov zmanjšu
jejo njihovo »velikost«. In če 
takšnim ob bok postavimo še 
obseg in kasnitve investicijskih 
nalož, nekatere težave (kljub v 
zadnjem času spodbudnim sa
moupravnim premikom) na po
dročju ekonomskih odnosov s 
tujino, skokovito naraščanje cen 
in življenjskih stroškov ter v 
zvezi s preobsežnim zaposlova
njem, potem moramo priznati, 
da tudi pozitivni dosežki, če jih 
ocenjujemo razvojno, majejo na 
videz čvrste bilančne postavke.

Preveliko zadovoljstvo poslo
vodnih delavcev, ponekod pa 
tudi samoupravnih organov in 
vodstev družbenopolitičnih or
ganizacij, je torej potrebno ome
jiti. Ne slepo, pač pa z realnimi 
usmeritvami in kritikami do pro
blemov, s katerimi se premalo 
soočamo. Številne težave, ki iz 
meseca v mesec bremenijo naš 
gospodarski vsakdan, so namreč 
vsebinsko in po obsegu tolikšne, 
da nam zaradi njihovega (pogo
sto utemeljeno nujnega) hitrega 
reševanja prevečkrat zmanjkuje 
časa za podrobnejši pogled v bi
stvo problemov. Ti niso neznani, 
vendar pa terjajo dosti več zna
nja in poguma. Toda skoraj pra

viloma se vedno, ko govorimo o 
nujnih podrobnih analizah, 
obračamo k strokovnim služ
bam, ki naj bi storile več. Mar
sikje tudi morda. Še bolj kot to 
pa je ta hip nujno, da strokovne 
službe tudi »oddajo«, kamor je 
to potrebno, svoje »izdelke«. 
Delavci v temeljnih organizaci
jah so namreč še vedno (ne po 
obsegu, količini informacij, pač 
pa kaovostno) preslabo obveš
čeni. Tudi zaradi tega imajo red
kokje priložnost svoje dosežke 
primerjati s tistimi, ki so jih zabe- 
leželili v sosednjih temeljnih or
ganizacijah, da o sorodnih de
lovnih oziroma sestavljenih or
ganizacijah, ali pa o panožnih re
zultatih iz drugih republik in po
krajin ne izgubljamo besed. 
Kaže, da se predvsem na tem po
dročju premalo zavedamo, kaj 
pomeni primerjava lastnih »veli
kih« dosežkov z drugimi. Ne za
radi slepega tekmovanja, kdo bo 
boljši (ki pa bi kljub vsemu v 
končnih rezultatih vendarle po
menilo skupno družbeno dobro), 
pač pa zaradi realnejših predstav, 
kje sploh smo. Slovensko gospo
darstvo ta trenutek res ni pod 
kritično mejo, celo nad njo je, 
toda mora misliti na jutri.

Zato ne sme izzveneti kot poli
tična parola opozorilo, da je tudi 
tokrat potrebno devetmesečne 
periodične obračune bolj vsebin
sko obravnavati, kot smo lansko
letne. Iz slabosti, ki jih bomo v 
njih ugotovili, bomo namreč 
našli ključna vozlišča smernic za 
gospodarski razvoj (in seveda za 
izdelavo letnih načrtov) v pri
hodnjem letu. To mora biti tudi 
obvezujoča osnova v pripravah 
novega srednjeročnega progra
ma.

Tovarna traktorjev v Štorah v nepotrebnih težavah
, . ' V .

»Balada« za kooperante in sistem cen

Boris Rugelj

Nova (tri leta stara) To
varna traktoTjev v Štorah, te
meljna organizacija Železarne 
Štore, ne bo opustila svoje 
osnovne proizvodnje, izdelave 
traktorjev po licenci Fiata in Fiat 
te proizvodnje ne bo prenesel v 
BiH — kot so krožile govorice.

Nasprotno: italijanski licenčni 
partner in sovlagatelj petine po
trebne začetne investicije želi 

ovečati obseg proizvodnje v 
torah. Tako so nam zatrdili v 

Štorah, v Železarni, ko smo jih 
pobarali, kako bodo uredili te
žave v zvezi s tovarno traktorjev.

t
Toda tega, da se novi tozd že 

od samega začetka bori s proi
zvodnimi in finančnimi težavami, 
nam niso zanikali, pač pa so nam 
natresli kopico podrobnosti o te
žavah, ki so nekatere tipično ju
goslovanske. Tovarna traktorjev 
proizvaja od začetka z izgubo. Ta 
je lani dosegla raven 41 milijo
nov dinarjev, letos ob polletju pa 
že 47 milijonov dinarjev. Vzro
kov za to je veliko, lahko jih pa 
strnemo v dve skupini: cene tako 
reprodukcijskega materiala, kot 
sestavnih delov ter cene traktor
jev; v drugi pa so vse težave in te
žavice, ki pestijo slehernega ju
goslovanskega tako imenova

nega finalista, delovno organiza
cijo, ki ji številna podjetja izde
lujejo sestavne dele za njen izde
lek.

Kooperanti zamujajo z doba
vami, mnogi njihovi izdelki so 
slabe kakovosti, vsi po vrsti pa so 
dragi, dražijo se nenehno in — 
zanimivo — nekateri domači 
kooperanti prodajajo svoje iz
delke celo enkrat dražje, kot bi 
jih Tovarna traktorjev lahko ku
pila v tujini, se pravi pri Fiatu.

Zavoljo vsega tega cene traktor
jev, ki so pod »strogim« nadzo
rom zveznih organov, ne morejo 
dohitevati stroškov proizvodnje, 
zlasti še, ker je le-ta zavoljo če- 
stega pomanjkanja sestavnih 
delov precej nižja od načrtovane 
(namesto 7000 traktorjev jih 
bodo letos izdelali le 5600, zmo
gli j vost tovarne pa je 10000 
traktorjev).

Tako delovna organizacija, ki 
ji je Fiat prepustil proizvodnjo 
treh tipov traktorjev, osvojila pa 
bo še četrtega in ki naj bi imela 
lepe možnosti na domačem trgu 
(kljub vse večji domači proi
zvodnji vseh vrst trakotrjev), pa 
tudi v deželah v razvoju, kamor 
pa še ne more prodreti, ker ne

obvladuje dovolj sedanjih težav, 
ne more in ne more. iz klobčiča 
administrativnih in proizvodnih 
ovir. Koletktiv je sicer sprejel 
vrsto ukrepov, tako glede napo
rov za večjo storilnost in varče
vanje ter boljše gospodarjenje, 
kot tudi glede korakov, ki jih je 
treba opraviti, da bi nekatere si
stemske rešitve ne ovirale ko
mercialnega uspeha podjetja 
(carina, na primer). Izguba se bo 
zmanjšala tudi zavoljo novih cen, 
ki jih je odobril zvezni zavod za 
cene junija, čeprav je povišanje 
enkrat manjše, kot naj bi se cene 
traktorjev dvignile glede na sa
moupravni sporazum, dosežen 
med proizvajalcem in porabniki.
Tudi Fiat sam je povišal cene za 
dele, ki jih tja izvaža tovarna tra
ktorjev. To bo prineslo dodatne 
3 milijone dohodka, pet milijo
nov pa bo kolektiv lahko prištel 
na račun zaostalega izplačila 
izvoznih premij. Pomagali si 
bodo tudi z višjo prodajo do
datne opreme za traktorje ter z 
močno povečano prodajo re
zervnih delov (ne zavoljo slabe 
kakovosti traktorjev, pač pa za
voljo tega, ker je založenost ser
visov in trgovin z njimi slaba; lani 
so jih uspeli prodati komajda za 
3 milijone din, letos pa jih ob po

sebni akciji nameravajo trikrat 
toliko). Žal so zadnji republiški 
ukrepi za omejitev uvoza priza
deli stabilizacijske načrte to
varne traktorjev: nameravali so 
namreč povečati uvoz sestavnih 
delov za traktorje, ker so neka
teri deli domačih kooperantov 
tudi več kakor dvakrat dražji od 
uvoženih. S tem ukrepom bi pri
hranili nekaj deset milijonov di
narjev. Zdaj s tem prihrankom 
ne bo nič, če seveda ne bodo 
uspeli povečati tudi izvoza se
stavnih delov in tudi traktorjev 
(en model za zdaj delajo izk
ljučno za izvoz).

Težave z zveznim zavodom za cene, težave s kooperanti...
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TA TEDEN V ŽARIŠČU Šesti vrh neuvrščenih v Havani OD SOBOTE 
DO SOBOTE

Le skupni jezik neuvrščenih 
je človeštva up

DUNAJ — Na dvotedenski 
konferenci ZN o znanosti in teh
nologiji v razvoju — sodelovalo 
je 141 držav — so ustanovili za
četni sklad, ki bo prihodnje leto 
razpolagal z 250 milijoni dolar
jev. To je del akcijskega progra
ma, o katerem so. razpravljali na 
konferenci in naj bi pomagal re
šiti predvsem tri probleme: pre
nos znanosti in tehnologije v 
manj razvite države, ustanovitev 
sklada za financiranje prenosa in 
razvoja znanosti v manj razvitih 
državah ter ustanovitev med
vladnega telesa za koordinacijo 
te dejavnosti.

NEW YORK — Varnostni 
svet ZN je razpravljal o zaplete
nem položaju na jugu Libanona. 
Vsi so soglašali, da ne morejo to
lerirati sedanjega stanja, vendar 
niso sprejeli nikakršnega sklepa, 
ker ni bilo nobenega uradnega 
predloga. Zdaj je stvar general
nega sekretarja svetovne organi
zacije, da odloči, kakšne ukrepe 
bo sprejel, da bi zagotovil spoš
tovanje prej sprejetih sklepov 
varnostnega sveta o južnem Li- 
b—ionu. Največji rezultat to
kratne razprave v varnostnem 
svetu je soglasna obsodba izrael
ske politike »preventivnih napa
dov« na Libanon.

HAIFA — Po tridnevnih po
govorih sta izraelski premier 
Begin in egiptovski predsednik 
Sadat dosegla nekaj sporazu
mov, ki so pomembni za odnose 
med Izraelom in Egiptom, nista 
pa se sporazumela glede pale
stinske avtonomije na zahodnem 
bregu Jordana in v Gazi ter o sta
tusu mesta Jeruzalema. Egiptov- 
sko-izraelska pogajanja o pale
stinski avtonomiji so se začela 
maja letos, vendar so zašla v

slepo ulico zaradi različnih tol
mačenj nekaterih delov mirovne 
pogodbe iz Čamp Davida.

RABAT — Maroški kralj 
Hasan II. je izjavil, da bodo do
bile moraške sile v Zahodni Sa
hari okrepitev in novo orožje. 
Njegova izjava pred vojaki je 
povezana z nedavnimi napo
vedmi egiptovskega predsed
nika Sadata, da bo vojaško po
magal Maroku v njegovih voja
ških operacijah v Zahodni Sa
hari ter z vse glasnejšimi govori
cami, da ZDA proučujejo mož
nost, da bi Maroko oskrbele z 
novim orožjem.

NEW DELHI — Anketa med 
indijskimi volilci je pokazala, da 
ima Indira Gandhi v napoveda
nih izrednih volitvah odlične 
možnosti, saj se je zanjo v kon
kurenci petih indijskih političnih 
osebnosti odločilo največ anke
tirancev. Indira Gandhi je bolj 
priljubljena na podeželju, manj 
pa v mestih. Medtem se nada
ljuje osip vidnih osebnosti iz 
Kongresne stranke Swaranga 
Singha, ki prehajajo v kongres 
Indire Gandhi.

SAN SALVADOR — Kljub 
prizadevanjem desničarske 
vlade generala Carlosa Romera, 
da bi obvladala položaj v državi 
in z obljubami o parlamentarnih 
volitvah prepričala množice, da 
se umirijo, v Salvadorju naraš
čata nezadovoljstvo in odpor. 
Napovedan prehod iz diktature 
v demokratično vladavino v no
benem primeru ne rešuje pere
čih gospodarskih in družbenih 
problemov. ZDA pa se bojijo, 
da bi vstaja v Salvadorju po Ni- 
karagui pomenila še eno revolu
cionarno preobrazbo v Srednji 
Ameriki. MIK

Mirjam Ačimov-Oblak

Že dva tedna priteguje šesta 
konferenca voditeljev držav ali 
vlad neuvrščenih v Havani 
izredno pozornost in zanimanje 
vsega sveta in ne le izredno, tem
več največje od vseh vrhunskih 
sestankov gibanja doslej. Paleta 
vzrokov je seveda zelo široka, 
toda zdi se, da je poglavitne mo
goče razdeliti v tri glavne skupi
ne: prvič, živimo v svetu, v kate
rem se tako rekoč sleherni dan 
soočamo s številnimi manifesta
cijami različnih tekmovanj — od 
blokovskih do meddržavnih,-in 
ne more biti nič čudnega, če pri
čakujemo prav od neuvrščenih 
dežel, ki so doslej ničkolikokrat 
dokazale, da se znajo z medna
rodnimi problemi učinkovito 
spoprijeti, vsebipski prispevek k 
izboljšanju mednarodnega 
vzdušja; drugič, od neuvrščenih 
se že po nekakšni inerciji, ki sloni 
na spoznanju o njihovi učinkovi
tosti in mednarodnem pomenu in 
nekako instinktivno pričakuje, 
da bodo ne le opozorili na samo 
bistvo žgočih mednarodnih pro
blemov, temveč da bodo znali za 
njihovo reševanje poiskati tudi 
prave poti in akcije; in tretjič, ve
likansko zanimanje za srečanje 
neuvrščenih spodbuja tudi dej
stvo, da se gibanju iz leta v leto, iz 
dneva v dan, pridružuje čedalje 
več neodvisnih držav, opredelje
nih za nove politične in gospo
darske odnose v svetu, ki ga 
danes pestijo številne krivice.

Seveda pa bi bilo napačno in 
enostransko sklepati, da naraš
čajoče zanimanje za gibanje in 
njegove vrhunske konference 
izhaja zgolj iz njegovega vse več
jega pomena in ugleda v medna
rodni skupnosti. Zakaj, poleg 
dejstva, da so neuvrščeni v dose
danji bilanci svojega delovanja

večkrat zabeležili tudi prepreče
vanje najširših spopadov ter ak
cije najširših razmer v boju za 
novo mednarodno gospodarsko 
ureditev, za pravičnejše politične 
odnose in ne nazadnje za razoro- 
žitev,.so za pozornost, ki jo šesto 
vrhunsko srečanje povzroča, 
pomembne tudi nekatere okoliš
čine ob njem. Okoliščine in se
veda konkretne teme razprave. 
Kar zadeva okoliščine je bilo o 
njih v svetovnem tisku že veliko 
napisanega, delno pa se je z njimi 
tudi manipuliralo, čeprav je 
treba resnici na ljubo reči, da ne
kateri postopki in ravnanje gosti
teljev niso bili popolnoma v 
skladu z najboljšimi tradicijami 
demokratičnosti in spoštovanja 
sprejetih načel, ki se neuvrščeni z 
njimi ponašajo že od svojega na
stanka naprej.

Kar pa zadeva teme razprave 
se zdi, da tudi tokrat ne kaže 
zaobiti krizo na jugovzhodu 
Azije. Res je sicer, da bi bilo 
težko trditi, da so neuvrščeni re
šili ali pa da bodo dokončno rešili 
ta gordijski vozel sodobnega 
sveta, vprašanje zastopstva De
mokratične Kampučije v gibanju 
so, kot je znano, preložili s pri
pravljalnega zasedanja na ravni 
veleposlanikov in nato z ministr
ske konference v pristojnost vr
hunskega srečanja voditeljev 
držav ali vlad, vendar pa je res 
tudi to, da prav neuvrščeni 
ustvarjajo edino pravo vzdušje in 
razpoloženje za rešitev tega pro
blema. Okvir za to rešitev pa je 
dobro znan, saj sloni na izvirnih 
načelih gibanja in ga je mogoče 
označiti kot umik tujih čet ter 
pravico do samostojne opredeli
tve in odločitev.

Samostojna opredelitev in od
ločitve (samoodločba) pa je ter- 
minus, ki ga neuvrščeni močno

poudarjajo tudi v zvezi s pale
stinskim problemom. In tudi 
tukaj so vrhunska konferenca v 
Havani in toni v njeni splošni 
razpravi veliko prispevali k ure
sničevanju posebnega vzdušja, v 
katerem Palestinci niso begunci, 
temveč ljudstvo; takšno ljudstvo, 
ki ima vse, razen prostora, na ka
terem bi lahko imelo svojo de
želo in v njej živelo.

Samoodločba pa je tesno po
vezana tudi z nekim drugim pro
blemom na havanskem vrhu: z 
Zahodno Saharo. Kljub naspro
tovanju Maroka je v najvišjem 
forumu dveh tretjin sveta pre
vladalo mnenje, da je treba pro
blem rešiti po mirni poti in s po
trditvijo pravice zahodnosahar- 
skega ljudstva, da se po svoje od
loča.

Problemov, ki so jim v Havani 
posvečali pozornost voditelji 
držav ali vlad neuvrščenih dežel 
je še veliko in reči je treba tudi 
to, da so bila začetna stališča po
sameznih članic v razpravi o njih 
marsikdaj neuglašena. Toda to je 
za gibanje, ki obsega približno 
dve tretjini človeštva in v kate
rem se soočajo razlike v ideologi
jah, razvojni stopnji, interesih, 
povsem razumljivo. Vendar pa je 
pri tem pomembno predvsem 
eno: to namreč, da neuvrščeni, 
kljub razlikam govore isti jezik, 
tisti, ki ne pozna dvoumnosti, ki 
vztrajno nastopa proti blokovski 
vsiljivosti in tuji nadvladi, »neu
vrščeni nismo nikoli dovolili, da 
bi postali orodje ali rezerva ni
kogar« je kot iztočnico v splošni 
razpravi povedal tovariš Tito, ki 
zavrača kakršnokoli politično ali 
gospodarsko hegemonijo. V tem 
skupnem jeziku, ki ga je Havana 
znova izpričala, pa je tudi naj
večja moč gibanja.

Sobota, 1. septembra
— Brigadirji tretje izmene so 

slovesno končali zvezne delovne 
akcije.

— Na Obirskem na sloven
skem Koroškem so se srečali pi
satelji manjšinskih narodov iz 
Avstrije, Jugoslavije, Italije in 
Švice.

Nedelja, 2. septembra
S prireditvijo v mestnem 

parku so Celjani proslavili med
narodni dan invalidov ter deset
letnico celjskega društva invali
dov.

Ponedeljek, 3. septembra
— Predsedstvo CK ZKS je 

ocenilo, kako uresničujemo te
koče in razvojne gospodarske 
naloge ter opozorilo, da se je 
nujno pravočasno pripraviti na 
zaostrene pogoje gospodarjenja 
v drugi polovici letošnjega leta.

Torek, 4. septembra
—- Jugoslovanski predsednik 

Josip Broz Tito je kot prvi raz- 
pravljalec med splošno razpravo 
na 6. vrhunski konferenci neu
vrščenih držav v Havani opozo
ril, da mora gibanje dosledno 
uresničevati načela neuvrščeno
sti.

Sreda, 5. septembra
Izvršni sekretarji republiških 

in pokrajinskih komitejev CK 
Zveze komunistov so obravna
vali sedanji gospodarski položaj.

Četrtek, 6. septembra
V Celju se je začelo republiško 

tekmovanje kovinarjev.

Sobota, 8. septembra
Iz Podsrede je odšlo 80 mla

dincev po poteh Brežiške čete in 
Kozjanskega odreda.

V Ljubljani so minuli četrtek odprli nov hotel Holiday Inn, opremljen 
po ameriških standardih, ki veljajo za tovrstne hotele po vsem svetu. 
Hotel ima 10.000 kvadratnih metrov koristne površine v devetih nad
stropjih. Lahko sprejme 200 gostov v 70 enoposteljnih in 57 dvopo
steljnih sobah ter šestih apartmajih. V devetem nadstropju so bazen, so
larij, savna in trim kabinet. V restavracijskih prostorih je 300 sedežev.
V pritličju sta trgovina Dom in frizerski salon, v kleteh pa garaže za
blizu 100 avtomobilov. Vse sobe so opremljene z radijskimi in TVspre- 
iemnikt '»r telefoni z medtiarcdrami zvezarrd. Il^iel Ilulldu) Inn je po 
licenci omenjene ameriške tvrdke zgradil z lastnimi sredstvi in krediti 
kolektiv Grand hotela Union, ki deluje kot TOZD v sestavljeni organi
zaciji združenega dela Emona. Investicijska vrednost znaša blizu 162 
milijonov dinarjev. M. Z.

Po konferenci ZN o razvoju znanosti in tehnologije

Težko v korak s časom
Florian Laimiš

Polnih 14 dni je na Dunaju 
nepretrgoma zasedala Konfe
renca ZN o razvoju znanosti in 
tehnologije. Skoraj 4.000 dele
gatov iz 130 držav sveta, vse od 
Papue — Nove Gvineje, nami
bijskega osvobodilnega gibanja 
SWAPO in palestinske osvobo
dilne organizacije PLO pa vse do 
najbogatejših in najbolj razvitih 
držav na svetu, je poskušalo 
utreti pota za hitrejše obvlado
vanje sodobne znanosti in tehno
logije, da prepad napredka na 
svetu ne bi bil tako globok in 
širok, kakor je zdaj.

Jugoslavija je opozorila, da je 
treba za pospešitev razvoja zao
stalih delov sveta pokazati veliko 
več politične volje, kot pa je zdaj 
ugotavljamo. Naloge, ki jih je 
nakazala konferenca in ki naj bi 
bile osrednji napotek za prihod
nje desetletje razvoja, ki se bo 
začelo leta 1980, so obsežne in 
odločilnega pomena za zbližanje 
tehnologije s stvarnostjo. Konfe
renca je zasedala kot rezultat ve
čletnih naporov držav v razvoju 
in ob spoznanju, da je razvijanje 
lastnih raziskovalnih potencialov 
v deželah v razvoju odločilni 
pogoj za njihovo samostojno ra
zvojno pot in za selektivno odlo
čanje za tehnologije, ki so jim na 
voijo.

Neizogibna realnost za razvite 
države je, da je hitrejši razvoj 
dežel v razvoju v interesu celotne 
mednarodne skupnosti. Ne bo

kupcev za sodobno tehnologijo, 
dokler ne bo dostopna vsem, 
kajti po vsem svetu je premalo 
strokovnjakov, inštruktorjev in 
drugih privilegiranih predstavni
kov razvitega sveta, da bi se 
lahko razpršili po vsem svetu. Pa 
tudi, če bi jih bilo dovolj, to ne bi 
bila rešitev, ki bi bila sprejem
ljiva za razvijajoče se države.

Znanost in tehnologija sta 
pomembno področje dejavnosti 
za vzpostavljanje nove medna
rodne gospodarske ureditve, so 
opozorili na konferenci ter pri
stavili — s tem so mišljene predv
sem delegacije držav v razvoju — 
da je treba kot posredovalca med 
razvitim »severom« in pričaku
jočim »jugom« racionalno izko
ristiti sistem ZN in specializira
nih agencij, ne pa z novimi obli
kami še povečevati mednarodno 
administracijo, na katero že sicer 
odpade že preveč denarja, na
menjenega razvoju.

Ves čas zasedanja je vprevla- 
dovala misel, da se mora konfe
renca ukvarjati predvsem s ti
stimi vprašanji, s katerimi se de
žele v razvoju najbolj ubadajo in 
pri katerih naletijo na najhujše 
težave. Neposredni dogodki 
bodo izpričali, ali je dunajsko za
sedanje omogočilo razvijajo
čemu se svetu lažji dostop do 
tehnologije, ki mu je potrebna.

Veliko je bilo poskusov, da bi 
razpravo na Dunaju skrenili z 
glavne smeri, da bi konferenco

razvodenili s povsem obrobnimi 
vprašanji, pa tudi dejanj, ki so 
kazala, da bi nekateri medna
rodni dejavniki najraje razglasili 
zasedanje za propagiranje svoje 
skorajda nedotakljive premoči v 
diktiranju svetovnega razvoja. 
Zato je bilo tudi veliko poudarka 
na zahtevi, da mora konferenca 
dobiti večjo kontrolo nad tran
snacionalnimi družbami. Te so 
zaradi vrhunskih dosežkov v 
tehnologiji, zaradi skorajda mo
nopolnega položaja v razvoju 
znanosti sposobne v marsičem 
oblikovati miselnosti in podobo 
sveta.

Na konferenci so prevladovali 
politični delavci, ne pa tehnologi 
in raziskovalci, zato se ni mogla 
spremeniti v prizorišče trgov- 
sko-reklamne dejavnosti, tem
več je bila v bistvu ves čas eno 
samo prizadevanje, kako dejan
sko premostiti razlike v znanju in 
v razvoju. Mnoge mednarodne 
organizacije, na primer Univeza 
ZN, bolj malo znana, toda kar 
uspešna ustanova ZN, je prika
zala svojo dejavnost po vsem 
svetu, o njej so pohvalno govorili 
delegati nekaterih držav v razvo
ju, avditorij je prisluhnil pred
stavniku mednarodne komisije 
7a jedrsko energijo, ko je ponu
jal kot vzorec za obvladovanje 
znanja sistem, ki so ga izdelali v 
tej agenciji, mednarodna sindi
kalna organizacija pa je svarila 
pred lahkomiselnim prevzema

njem vrhunske tehnologije, če 
zanjo ni usposobljenih ljudi.

Kako se bodo narodi šolali, 
kdo bo imel prednost, kako za
posliti armade proste delovne 
sile na nekaterih celinah, kako 
preprečiti nadaljnje ropanje na
ravnih bogastev in kako prepre
čiti novo opustošenje zemlje, to 
so na videz samo nekatera 
obrobna vprašanja, ki jih je kon
ferenca nakazala, vendar so veli
kega pomena za narode, ki so 
prišli na Dunaj z velikim zaupa
njem. Delegacije — tiste iz razvi
jajočih se držav so imele prevla
dujočo večino — so trčile ob te
žavo s tem, ko so spoznale, 
kakšno finančno breme je obvla
dovanje tehnologije. Ena osred
njih neposrednih nalog skupno
sti po koncu konference je po 
mnenju nekaterih delegacij, med 
njimi pa je tudi jugoslovanska, 
da je treba poiskati dodatne vire 
pomoči, dodatna sredstva za iz
polnitev razvojnih programov 
dežel, ki želijo dohiteti zamuje
no.

S tem, ko bodo dohitele zamu
jeno, bo opravljeno šele pol na
loge, kajti treba bo držati korak s 
tistimi, ki so zdaj na vrhu razvo
ja, sicer bodo potrebne še šte
vilne nove konference, podobne 
tej, ki se je iztekla, le da bodo 
razpravljale o nerešenih vpraša
njih nekje ob vrhu spirale ne
nehnega razvoja nemirnega člo
veškega duha.
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Pred Vlil. mednarodnim seminarjem »Šport in prosti čas«

Tema: izobraževanje kadrov 
za športno rekreacijo

»Brazde vzdržljivosti« pred zadnjimi preskušnjami

Uspeh ali neuspeh

Andrej Ulaga: Stane Urek

Na pobudo mednarodnih 
organizacij športnih pedagogov 
in športnih zdravnikov so usta
novili leta 1970 na olimpijskih 
igrah v Rimu mednarodni svet za 
šport in telesno vzgojo (1CSPE 
— International Council of Šport 
and Physical Education). Med
narodni svet za šport in telesno 
vzgojo (ISCPE) je postal posve
tovalni organ UNESCO za vpra
šanja množičnega športa v sve
tovnem merilu in je med drugim 
izdal mednarodni »Športni ma
nifest« in listino Šport za vsako
gar. Prvi predsednik ICSPE je bil 
Nobelov nagrajenec za mir Phi
lip Noel-Baker, zdaj pa je pred
sednik dr. Roger Bannister. Pred 
leti sta bila oba znamenita tekača 
na dolge proge.

Delo ISCPE je razdeljeno na 
posamezna področja. Jugosla
vija je zastopana v komisiji šport 
in turizem (Janez Zemljarič, 
Milan Ercegan), šport in prosti

čas (prof. Drago Ulaga), zgodo
vina telesne kulture (prof. dr. 
Drago Stepišnik) in sociologija 
športa (prof. dr. Krešo Petrovič).

Komisijo za šport in prosti čas 
so ustanovili leta 1963, njena na
loga pa je proučevati vprašanja 
športa za vsakogar, skrbeti za 
izmenjvo znanstvenih dosežkov 
in praktičnih izkušenj ter nuditi 
strokovno pomoč deželam v ra
zvoju. Komisija Šport in prosti 
čas je doslej priredila že sedem 
mednarodnih seminarjev. Prvi je 
bil v ZRN na temo pojavne 
oblike in metode akcije »Šport 
za vsakogar«, drugi v Švici (or
ganizacija aktivnega počitka), 
tretji na Nizozemskem (trimsko 
gibanje, šport starejših) četrti na 
Finskem (humanizacija telesne 
kulture, planiranje (peti v 
NDR), vadbeni programi, mno
žične akcije), šesti na Švedskem 
(komunalna vadišča za ljudstvo)

in sedmi predlani na Poljskem 
(motivacija, propaganda, osveš
čanje).

Na zadnjem seminarju na 
Poljskem so udeležnci sprejeli 
sklep, da bo osmi mednarodni 
seminar komisije za šport in pro
sti čas v Jugoslaviji in sicer na 
temo izobraževanje strokovnih 
kadrov za športno rekracijo. Se
minar bo od 10 do 14. septembra 
na Bledu. Strokovnjaki za 
športno rekreacijo in področje 
telesne kulture veliko pričaku
jejo od delovnega sestanka zna
menitih mednarodnih strokov
njakov na Bledu, saj smo številne 
izkušnje in spoznanja komisije 
za šport in prosti čas že uspešno 
presadili na domača tla. Blej
skemu štiridnevnemu sestanku 
bodo prisostvovali predstavniki 
šestnajstih držav in novinarji 
vseh pomembnejših jugoslovan
ski uredništev.

Množično plavalno prvenstvo v Radovljici

Elan in Iskra

Ni še leto tega, kar je RTV 
Ljubljana (po soglasju in odobri
tvi strokovnih in vodstvenih tele- 
snokulturnih struktur v republi
ki) dala pobudo in kasneje tudi 
razpisala »brazde vzdržljivosti« 
za lovoriko RTV Ljubljana 
KAVELJC — KORENINA.

Ideja ni bila popolnoma izvir
na, povzeta je bila po nekem 
švedskem preskušanju telesne 
vzdržljivosti, njeno izvedbo pa 
smo prilagodili našim razmeram.

Osnovna misel je bila: dopol
niti rekreacijsko »ponudbo«, 
spodbujati tiste najbolj redne, 
pridne in osveščene privržence 
aerobne športne rekreacije k še 
pestrejši zdržljivostni vadbi; nji
hovo morebitno enostransko 
usmerjenost, denimo samo v 
smučarski in atletski tek, v večjo 
zdržljivostno vsestranost in pe
strost.

V prvem letu, ko ni bilo prav 
nikakršnih izkušenj in kazalcev o 
sposobnostih privržencev de
javne športne rekreacije (mo
ških, ki so dopolnili 30 let in 
žensk po 25 letu), so bile naloge 
prej lažje kot težje, torej doseg
ljive širšemu krogu; zaradi ob
jektivnih okoliščin — predvsem 
vremena — pa so bile šc olaj
šane. Izkazalo se je, da so jim bili 
kos tudi slabo trenirani!

In že smo pri dilemah, ki jih je

sprožila akcija, pri kritičnih pri
pombah, ki jih je bila deležna 
pred začetkom in med potekom 
ter pri njenih morebitnih pozi
tivnih vrednotah.

Očitkov je bilo izrečenih pre
cej že takoj na začetku. Predv
sem so ji očitali, da je spet eno od 
številnih tekmovanj z ostrimi za
htevami, tekmovanj, ki so že 
tako razervirana za ozek krog 
najbolj navdušenih; da gre za 
novo tekmovanje, ki od starejših 
rekreativcev zahteva veliko pre
več. Očitali so ji tudi elitizem, 
ozkost, eksiduzivnost, visoke 
stroške (saj morajo udeleženci 
poravnati skoraj vse stroške na
stopanja, imeti opremo za pet 
panog, voziti se na različne konce

Pobudniki in organizatorji so 
odgovarjali in še odgovarjajo: 

— želeli smo dopolniti po
nudbo rekreacijskih prireditev 
za najbolj osveščene in dobro 
trenirane

— želeli smo »prisiliti« pre
več enostranske privržence k 
novim panogam (kolesarstvu, 
plavanju)

— zavestno smo akcijo na
menili ožjemu krogu ljudi; trim- 
skih akcij za širok krog ljudi sicer 
še ni dovolj, sd pa naloga OZD, 
društev, krajevnih skupnosti,

občinskih organizacij in skupno
sti

— videli smo, da so ljudje 
pripravljeni žrtvovati nekaj de
narja za svojo rekreativno de
javnost (izkušnje in javna razi
skava)

— norme in naloge so bile 
izbrane tako, da zahtevajo pre
cejšnjo stopnjo treniranosti, da 
pa ni medsebojnega tekmova
nja; udeleženci akcije ne tekmu
jejo med seboj, ampak se borijo 
za izpolnitev norme; nikjer 
nismo ugotavljali vrstnega reda, 
temveč samo izpolnitev naloge.

Pogovori s prvimi KAVLJI in 
KORENINAMI so dodali sploš
nim kritičnim pripombam nove 
razsežnosti, tako da se organiza
cijski odbor pripravlja, da bi v 
naslednjem obdobju — od 1. X. 
1979 do 30. IX. 1980Jeta—do
polnil pravila »za brazde vzdrž
ljivosti«. Predvsem se bo moral 
odločiti o temeljni dilemi: ali bo 
v bodoče akcija namenjena širo
kemu krogu ljudi (letos je na Tr
novskem maratonu začelo pre- 
skušnjo 344 kandidatov in kan
didatk), nedavno preizkušnjo v 
plavanju pa je uspešno opravilo 
194 oseb) ali pa bo lovorika 
vzdržljivosti RTV Ljubljana 
namenjena res samo dobro treni
ranim privržencem športne re
kreacije.

RADOVLJICA — V ok
viru letnega programa rekreacij
skih športnih iger radovljiških 
sindikatov je bilo na kopališču v 
Radovljici letošnje občinsko sin
dikalno prvenstvo v plavanju.

Tekmovanje, ki se ga je udele
žilo 43 žensk in 138 moških iz 44 
OO ZS, so pod pokroviteljstvom 
OSZS in ZTKO Radovljica zelo 
uspešno organizirali prizadevni 
člani PK Radovljica.

Tekmovalke in tekmovalci, ki 
so bili razdeljeni v pet starostnih 
razredov, so se pomerili za občin
ske naslove v plavanju na 50 m 
prsno, 50 m kravl, 50 m hrbtno in 
v štafeti 4x50m prosto. Če upoš
tevamo, da je pred in med tek
movanjem deževalo, lahko ugo
tovimo, da je tekmovanje uspelo 
tudi glede množičnosti in da je 
med člani sindikata iz leta v leto 
večje zanimanje tudi za tovrstno 
športno rekreativno dejavnost. 
Prav gotovo pa bo k še večji 
'množičnosti plavanja med sta
rejšimi občani in večjemu ter hi
trejšemu razvoju kvalitetnega 
plavanja v Radovljici veliko pri
spevalo ogrevanje vode v baze
nu, s katerim so pričeli prav pred 
sindikalnim tekmovanjem, tako 
da je kljub hladnemu in dežev
nemu vremenu imela voda 25 
stopinj.

Rezultati najboljših:

50 m prsno — ženske do 25 
lei: 1. Mojca Matjašič, Iskra 
Otoče 0:49,08, 2. Sonja Rokvič 
— Elan Begunje 0:56,90, 3. Li- 
jana Kos — GG Bled 1:00,6; 50 
m prsno — ženske od 25 do 35 
let: Meta Demšar — Iskra Otoče 
0:48,51, 2. Rezka Mlakar — 
Iskra Otoče 0:51,6, 3. Margit 
Benedičič — Iskra Lipnica 
0:57,40; 50 m prsno — ženske 
nad 35 let: 1. Jasna Kaiser — LIP 
Bled 0:49,62, 2. Greta Djordje- 
vič — Veriga Lesce 0:58,8, 3. 
Pavla Ambrožič — Vezenine 
Bled 1:01,27; 50 m prsno — 
moški do 25 let: 1. Ciril Globoč
nik — Almira Radovljica 
0:33,83, 2. Milan Kajdiž — Elan

Begunje 0:42,80, 3. Franc Kot
nik — LIP Bled 0:44,0; 50 m 
prsno — moški od 25 do 30 let: 1. 
Stanko Artiček, KT Podnart 
0:38,54, 2. Viktor Ravnikar — 
Iskra Otoče 0:39,70, 3. Jože 
Hausman — Vezenine Bled 
0:40,8; 50 m prsno — moški od 
30 do 35 let: 1. Janez Sekovanič
— Elan Begunje 0:40,1, 2. Peter 
Zupan — Upr. org. SO Rad. 
0:42,5, 3. Matjaž Gmajnar — 
Elan Begunje 0:43,8; 50 m prsno
— moški od 35 do 45 let: 1. Miha 
Žvan — Iskra Otoče 0:42,85, 2. 
Zdravko Kelih — Veriga Lesce 
0:41,8, 3. Andrej Kranjc — 
Plamen Kropa 0:45,40; S® m 
prsno — moški aad 45 let: 1. 
Janez Hrovat — Elan Begunje 
0:51,5,2. Janez Lapuh— Veriga 
Lesce 0:51,66, 3. Miro Rant — 
Iskra Otoče 0:52,20; 50 m kravl
— ženske do 25 let: 1. Mojca 
Matjašič — Iskra Otoče 0:41,84, 
2. Barbara Prešeren — Iskra 
Otoče 0:43,4,3. Jožica Kaufman
— Elan Begunje 0:53,7; 50 m 
kravl — ženske od 26 do 30 let: 
1. Marjana Melink — Veriga 
Lesce 0:44,29, 2. Rezka Mlakar
— Iskra Otoče 0:45,5,3. Alenka 
Bajželj — Vezenina Bled 0:51,2; 
50 m kravl — ženske nad 35 let: 
1. Jasna Kaiser — LIP Bled 
0:39,8, 2. Greta Djordjevič — 
Veriga Lesce 0:54,8,3. Vera jug
— Žito Lesce 1:01,20; 50 m 
kravl — moški do 25 let: 1. Ciril 
Globočnik — Almira Radovljica 
027,2, 2. Ciril Gaberšček — 
Iskra Otoče 0:28,47, 3. Lado 
Hrastelj — Elan Begunje 
0:30,73; 50 m kravl — moški od 
26 do 30 let: 1. Jože Hegler — 
Vezenine Bled 0:29,8, 2. Slavko 
Arh — Iskra Otoče 0:31,0, 3. 
Drago Boškovski — GG Bled 
0:33,93; 50 m krav! — moški od 
30 do 35 let: 1. Franc Selan — 
Almira Radovljica 0:29,2, 2. 
Jože Berce — Iskra Lipnica 
0:32,3, 3. Janez Petrač Iskra 
Lipnica 0:34,5; 50 m kravl — 
moški od 35 do 45 let: 1. Miha 
Žvan — Tskra Otoče 0:33,13, 2. 
Andrej Kranjc— Plamen Kropa 
0:35,2, 3. Alojz Svetina — Elan 
Begunje 0:36,6; 50 m kravl — 
moški nad 45 let: 1. Janez Lapuh

— Veriga Lesce 0:44,1, 2. Dam
jan Hafner — Iskra Lipnica 
0:50,0, 3. Miro Rant — Iskra 
Otoče 0:52,21; 50 m hrbtno — 
ženske: 1. Barbara Prešeren — 
Iskra Otoče 0:48,39, 2. Marjana 
Melink — Veriga Lesce 0:56,6, 
3. Tanja Rituper — Vezenine 
Bled 1:06,40; 50 m hrbtno — 
moški do 25 let: 1. Lado Hrastelj
— Elan Begunje 0:39,79, 2. An
drej Lapuh, Iskra Otoče 0:42,7, 
3. Milan Kajdiž — Elan Begunje 
0:52,8; 50 tn hrbtno — moški od 
25 do 30 let: 1. Viktor Ravnikar
— iskra Otoče 0:38,58, 2. 
Siavko Arh — Iskra Otoče 
0:39,2, 3. Branek Vodnjov HTP 
Bled 0:40,6,; 50 m hrbtno — 
moški od 30 do 35 let: 1. Franc 
Selan — Almira Radovljica 
0:40,28, 2. Franci Vovk — Ve
riga Lesce 0:47,20, 3. Janez Se
kovanič — Elan Begunje 
0:48,6,50 m hrbtno — moški od 
35 do 45 let: 1. Stane Kozamer
nik — Elan Begunje 0:54,9, 2. 
Peter Rozman — Plamen Kropa 
0:58,5, 3. Bojan Zajc — Elan 
Begunje 1:16,2; 50 m hrbtno — 
moški nad 45 let: 1. Vinko Iskra
— Vezenine Bled 0:52,27, 2. 
Janez Hrovat — Elan Begunje 
0:52,6, 3. Mirko Zupan — Ve
riga Lesce 1:26,3; Štafete 
4x50 m — ženske: 1. Iskra Otoče 
3:12,20, 2. Veriga Lesce 3:54,1, 
3. Elan Begunje I. 3:56,7; šta
fete — 4x50m — moški: 1. GG 
Bled L 2:05,5, 2. Iskra Otoče 
2:06,94, 3. Elan Begunje I. 
2:13,00; vrstni red ekipno — 
ženske: 1. Iskra Otoče 96 točk, 2. 
Vezenine Bled 84 točk, 3. Veriga 
Lesce 78 točk; ekipno — moški: 
1. Elan Begunje 211 točk, 2. 
Iskra Otoče 178 točk, 3. Veriga 
Lesce 134 točk; ekipno skupaj: 
1. Elan Begunje 282 točk, 2. 
Iskra Otoče 274 točk, 3. Veriga 
Lesce 212 točk.

V. M.

Paški Kozjak vas pričakuje!

Julijana Hočevar

Medtem ko se bodo slovenski 
planinci srečali 9. septembra na 
Boču, nameravajo velenjski pla
ninci še posebej proslaviji ta dan 
na Paškem Kozjaku, ki pomeni 
eno izmed najpomembnejših 
točk na 132km dolgi planinski 
šaleški transverzali.

Še malo časa nas loči od tega 
dne, ki ga velenjski planinci že 
težko pričakujejo. Takrat bodo 
slovesno proslavili društveni ju- 

| bilej, 30-letnico delovanja PD 
Velenje. Mnogi, ki jim je plani
narjenje v veselje in razvedrilo, 
ljubitelji naravnih lepot, zlasti pa 
še ljubitelji gora in planin, se 
bodo to septembrsko nedeljo 
odpravili na Paški Kozjak, saj 
imajo tam člani PD Velenje 
svojo kočo, ki je dobila novo 
preobleko. Potrebno je bilo 
opraviti več obnovitvenih del, 
kar je uspešno opravila gospo
darska komisija PD Velenje. 
Večkrat so najbolj požrtvovalni

planinci delali tudi udarniško. 
Tako so prihranili društvu že 
marsikateri dinar. Koča na Pa
škem Kozjaku in njena okolica 
postajata iz dneva v dan lepša, 
saj se pripravljata na sprejem 
planincev oziroma gostov. Tiste, 
ki se bodo prvič odpravili na 
Paški Kozjak, bo v Paki usmerila 
opozorilna tabla, ki stoji obnov
ljena ob glavni cesti. Do praznika 
planincev bodo markirane vse 
poti, ki vodijo na Paški Kozjak. 
Poldruga ura hoda bo za ljubi
telje planin pravi užitek.

Za jedačo in pijačo bo poskr
bela tamkajšnja oskrbnica sku
paj z ERO Velenje. Slavje se bo 
začelo že na predvečer, ko bodo 
velenjski planinci opozorili na 
praznik s kresom. Morda nas 
bodo planinci z raketami in streli 
prepričali, da niso le ljubitelji in 
poznavalci naših planin, marveč 
tudi branilci naših gora — če bi 
bilo to potrebno. Kres naj bi

naznanil prebivalcem Šaleške 
doline, da bo za velenjske pla
nince naslednji dan veliki dan, ko 
se jim bo izpolnila dolgoletna 
želja, da bodo razvili svoj prapor.

Kulturni program se bo začel 
na prireditvenem prostoru blizu 
koče na Paškem Kozjaku ob de
setih dopoldne. Program bo ob
segal nastop Šaleškega okteta, 
govor predsednika društva PD 
Velenje, polaganje venca na 
spomenik padlih borcev XIV. di
vizije, recital kulturno-prosvet- 
nega društva Velenje, podelitev 
priznanj, razvitje prapora in na
stop folklorne skupine iz Šmart
nega oh Paki.

K praznovanju jubileja šteje 
tudi fotografska razstava, ki bo 
obravnavala Šaleško pot, zgo
dovino PD Velenje in društvena 
priznanja. Razstava bo v prosto
rih kulturnega centra »Ivan Na
potnik« v Velenju.

S teamskim delom do boljšega zdravja
Ravenski železarji že od 

nekdaj pridno skrbijo za športno 
dejavnost svojih ljudi in kraja
nov. Zgradili so lepe športne ob
jekte, poskrbeli za strokovne so
delavce in rezultati niso izostali. 
Na Ravnah imajo danes uspešne 
tekmovalce v odbojki, namiz
nem tenisu, plavanju, smučanju 
in še v nekaterih drugih športnih 
panogah.

Potem ko so se v železarni od
ločili ustanoviti temeljno organi
zacijo za družbeni standard in se 
pričeli še bolj intenzivno ukvar
jati z organizacijo aktivnega 
oddiha, so začeli uvajati tudi 
preventivno rekreacijo. Že dolga 
leta so namreč opažali, da je šte
vilo obolenj in nezgod precej 
manjše pri delavcih, ki se ukvar
jajo s športom, kot pri drugih. V 
železarni pa so za mnoga delovna 
mesta še vedno značilni veliki te

lesni napori, enostranske obre
menitve, visoke temperature, 
onesnaženo okolje in podobne 
nevšečnosti, ki so za delavce, po
sebno telesno šibke, zelo škodlji
ve.

Zato so se v temeljni organiza
ciji družbeni standard odločili, 
da se bodo povezali z zdrav
stveno službo in medicino dela. 
Na podlagi zdravniških pregle
dov v obratni ambulanti pošilja 
sedaj zdravnik posameznike v 
železarski rekreacijski center, 
kjer športni strokovnjaki po
skrbe za učinkovito preventivno 
rekreacijsko dejavnost. Ob igri, 
zabavi in športu skrbe strokov
njaki za pravilno izvajanje po
sameznih vaj, ki naj bi posamez
nikom pomagale ohraniti 
zdravje in jih varovale pred ra
zličnimi poškodbami.

Kljub razmeroma ugodnim 
možnostim za razvoj preventivne 
rekreacije, spremljajo delo v že
lezarni nekatere objektivne pa 
tudi subjektivne težave. Naj 
omenimo le večizmensko delo, 
oddaljenost pa tudi zelo različno 
socialno strukturo delavcev, saj 
gredo mnogi iz službe nemu
doma na delo na polje ali v gozd. 
Težave pa povzročajo tudi po
samezniki s svojim neresnim od
nosom do zdravnikovih nasvetov 
in odločitev.

jo
večjih rezultatih preventivne re
kreacije. So šele na začetku poti, 
zato bo potrebno na sadove dela 
še malce počakati. Prepričani pa 
so, da so na nravi poti, da se bodo 
prizadevanja vsestransko obre
stovala.

Sicer pa v železarni poudarja- 
, da še ne morejo govoriti o
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Rojstna leta in prvi boji delavskega razreda

Vinko Blatnik

Glavno delo pariške komune — v polnem smislu 
besede proletarske socialistične revolucije — je 
bilo predaja tovarn in delavnic v upravljanje delov
nim kolektivom s posebnim dekretom 16. aprila 
1871, kar je pomenilo začetek ukinjanja izkorišča
nja človeka po človeku. Ko Marx v svojem delu 
»Državljanska vojna v Franciji« analizira vlogo 
komune pri osvobajanju delavskega razreda, pou
darja, da delavski razred ve, da bo moral skozi ra
zlične stopnje razrednega boja, da bi si izvojeval 
ekonomsko osvoboditev, nato pa dodaja: »... toda 
delavski razred hkrati tudi ve, da lahko velike ko
rake na tej poti takoj doseže s pomočjo komunalne 
oblike politične organizacije in da je zanj napočil 
čas, da začne to gibanje v svojem lastnem interesu 
in v interesu človečanstva.« Proletariat je zavestno 
uporabljal komunalno obliko svoje politične obla
sti za uveljavitev glavnega pogoja pri svojem eko
nomskem osvobajanju: zasekal je v buržoazne last
ninske odnose, razlastil razlaščevalca. Komuna je 
»hotela ukiniti tisto razredno lastnino, ki spreminja 
delo mnogih v bogastvo peščice.« V dekretu komu
ne, ki ga je izdala 16. aprila, ni bilo o tej nameri ni
kakršnega dvoumja ali nejasnosti. V dekretu je 
povsem jasno rečeno,, da bodo delavnice pognale 
»kooperativne skupnosti delavcev«, in to ne zača
sno. Se manj pa je komuna nameravala te delavnice 
vrniti lastnikom, marveč je takoj odločila, da jih »v 
celoti odstopa delavskim društvom«. Še bolj jasno 
se družbena lastnina in družbeno upravljanje izraža 
kot cilj najnaprednejšega dela pariškega proleta
riata v zahtevah sindikata mehanikov na seji 23. 
aprila s gesli: »Ukiniti eksploatacijo človeka po 
človeku kot posebno obliko suženjstva!« in »Orga
nizirati delo prek solidarnih združenj s kolektivnim 
neodtujljivim kapitalom!« Zahteva po spreminja
nju privatnega kapitala v neodtujljivo lastnino, ki 
naj jo upravlja delavska asociacija, pa ne pomeni 
ničesar drugega kot zahtevo po odstranitvi posred
ništva med proizvajalci in sredstvi za proizvodnjo z 
namenom, da bi se uveljavilo upravljanje s stvarmi, 
ne z ljudmi. Prvič v zgodovini so to zahtevo uresni
čili v praksi delavci delavnice za popravilo orožja v 
Louvru, ki so na osnovi omenjenega dekreta izbrali 
delavski svet ter sprejeli tudi statut o njegovem 
delu. Za razvoj teoretskih programov proletar
skega gibanja so v tem statutu posebno pomembni 
členi, ki govorijo o volitvah in zamenljivosti v vsa

kem času vseh delegatov kolektiva ter šefov delov
nih skupin, 12. člen, ki zadeva javnost dela delav
skega sveta, in 8. člen, ki govori o obnavljanju dele
gatov na vsakih 15 dni. Pobuda pariških delavcev o 
rotaciji se je po prihodu delavskega razreda na 
oblast v praksi graditve socializma izkazala kot 
upravičen ukrep v boju proti razraščanju birokrati
zma in drugim negativnim pojavom.

Razen s predajo opuščenih in zaprtih delavnic 
delovnim kolektivom je komuna izrazila svoj socia
listični značaj še z vrsto socialno-ekonomskih 
ukrepov, s katerimi je zaščitila delavske interese, 
pa tudi interese svojega zaveznika -— drobne bur- 
žoazije. Tako je prepovedala nočno delo pekov, 
zaprla zastavljalnice in odločila, da je treba zastav
ljene predmete brezplačno vrniti njihovim lastni
kom, če njihova vrednost ni večja od 20 frankov, 
ukinila je globe, kazni, odbitke od plač, ki so jih 
izrekali delodajalci, sklenila je odgoditi plačeva
nje dolgov (ta ukrep je še bolj utrdil zavezništvo 
med proletariatom in srednjimi sloji), prepovedala 
povečanje stanarin, sprejemala ukrepe, da bi vsa
kemu zagotovila delo, odobravala pokojnino ne- 
preskrbeljenim otrokom, vdovam in roditeljem 
padlih gardistov itd. Vsi ti ukrepi so bili v nasprotju 
z buržoazno — lastninskim pravom, spodkopavali 
so ekonomske temelje razredne vladavine. Zaradi 
kratkega časa in težkih pogojev, v katerih je ko
muna delala in živela, lahko,razumljivo, ti ukrepi 
označujejo samo smer, po kateri je treba razvijati 
oblast ljudstva z udeležbo ljudstva. Kot je kasneje 
pokazala zgodovina — edino pravilno smer!

Vso oblast ljudstvu!

Čeprav označujejo pomen pariške komune za 
nadaljnji razvoj in proučevanje teoretskih proble
mov delavskega gibanja predvsem njena dela — 
politični in ekonomski ukrepi, ki so glavni predmet 
naše obravnave, ki pa jih zaradi odmerjenega pro
stora ne moremo obravnavati — kaže vendarle s 
poudarjanjem novega v novem tipu države, in z 
analiziranjem vzrokov njenega zloma opozoriti še 
na nekaj dejstev, da bi vsebino komune v celoti ra
zumeli. Bistvena novost v komuni so bile v praksi 
prvič uporabljene oblike upravljanja. Komuna je z 
vpeljavo samoupravljanja prenašala vrsto funkcij, 
ki so bile dotlej v izključni pristojnosti centralne ob

lasti, na delovno ljudstvo ter s tem uveljavila nove 
oblike upravljanja v štirih najpomembnejših po
dročjih družbenega življenja: v teritorialnih delih 
Pariza, v gospodarskih organizacijah, v kulturno- 
znanstvenih in prosvetnih ustanovah ter v vseh ro
dovih vojske.

Pariške sekcije internacionale v razglasu o ko
munalni samoupravi, s katerim so se 26. marca 
obrnile na delavce, ne pričakujejo od komunalne 
samouprave samo rešitev za vrsto administrativnih 
ali ekonomskih problemov, marveč vrednotijo sa
moupravo kot proces družbenega osvobajanja de
lovnih ljudi. Uresničevanje tega načela, s pomočjo 
katerega je komuna uveljavljala upravljanje držav
ljanov v vseh organih oblasti in na drugih področjih 
družbenega življenja, je omogočilo delovnim lju
dem samoiniciativno uveljavljanje in zavestno de
lovanje pri uresničevanju skupnih nalog. Lep pri
mer te samoiniciativnosti je že prvi akt delovnega 
kolektiva, pravilnik delovnega kolektiva delavnice 
za popravilo orožja v Louvru, ki vsebuje praktičen 
napotek, kakšna naj bo vloga delegata pri komuni 
ter kako urejati — razen samoupravnih odnosov v 
podjetju — tudi odnose s komuno, s prebivalci lo
kalne skupnosti itd., kar je tudi še danes eno od 
glavnih teoretskih in praktičnih vprašanj v vseh de
želah, ki gradijo socializem.

Revolucionarna iniciativa pri iskanju novih 
oblik družbene ureditve se je še posebno izrazila v 
delu številnih sekcij internacionale in klubov pari
ških delavcev, ki so vedno našli najboljše rešitve za 
zaščito svojih razrednih interesov, saj so kot klubi 
volilcev, oblikovalci javnega mnenja, »družbeni 
barometer« odločno zavračali načrte za rešitev 
ekonomskih vprašanj v duhu prudonističnega uče
nja. To je bil neovrgljiv dokaz, da revolucionarni 
instinkt lahko preseže idejno nezrelost družbe in 
časa ter najde najboljše rešitve bistvenih vprašanj 
revolucionarne prakse.

Pomen pariške komune ni samo v tem, da je 
našla novo obliko državne ureditve ter utrla poti 
za razvoj komunalne samouprave, da je ustvarila 
nove oblike organizacije življenja in upravljanja v 
družbi; z vrsto političnih ukrepov ter z delovno at
mosfero je vplivala tudi na spremembo medseboj
nih človeških odnosov. Da bi odpravila duhovno ti
ranstvo, je ločila cerkev od države ter nacionali
zirala cerkveno lastnino, v šolah pa organizirala

pouk na načelih resnice, znanosti in morale. Ko- 
munarji so se odlikovali tudi s spoštovanjem prete
klosti, saj so posvečali posebno skrb ohranitvi in ra
zvoju muzejev, knjižnic, gledališč, in s svojimi mo
ralnimi pogledi — nastopili so proti kičenju voja
ških starešin s čini, kakor tudi s svojo skromnostjo 
in samoodpovedovanjem, ki je vključevalo tudi 
ukinjanje lastnih privilegijev. Komuna je imela 
prav zaradi svoje humanosti neodločno stališče do 
Versajcev, razrednih sovražnikov, ker je vedela, da 
se njihova moč opira predvsem na francoskega 
kmeta, ki ima v bistvu iste razredne interese kot 
francoski proletariat. To stališče pa je bilo eno 
glavnih vzrokov za zlom komune.

Prevelika prizanesljivost do razrednih sovražnikov
•

Napake pariške komune se v delih Marxa, En
gelsa in Lenina ne pojavljajo kot očitki komuni — 
ki ni zmagala predvsem zaradi nizke stopnje druž
benega razvoja — marveč kot dragocena izkušnja 
za razvoj delavskega gibanja. Največja napaka 
komune je bilo njeno prudonistično stališče do 
francoske banke. Komunarji s pomočjo banke niso 
izvršili pritiska na francosko buržoazijo in versaj
sko vlado, marveč so banki zaradi slabe kontrole 
celo dovolili financiranje kontrarevolucije. Druge 
napake komune so revolucionarno-vojaške nara
ve: centralni komite nacionalne garde se ni vedel 
kot vodstvo revolucije, marveč je prezgodaj odsto
pil oblast mestnj komuni, številnemu volilnemu te
lesu in zaradi tega neprimernemu za poveljevanje v 
trenutkih odločilnega boja; oboroženi narod ni šel 
na Versaj v dneh po 18. marcu, ko so Versajci od
stopali; komuna ni dovolj energično uporabljala 
svoje oborožene sile za udušitev odpora izkorišče
valcev, ker ni v celoti razumela vse globine in usod
nosti svojih del ter mržnje, ki so jo izzvala, marveč 
je — ob preuran jenem občutku moči — dovolila sc 
vražniku, da jo špijonira ter v samem Parizu širi 
protirevolucionarno propagando, organizira sabo
taže in izdajo. Razen tega komuni zaradi obkolitve 
Pariza s Prusi in Versajci ni uspelo organizirati 
zveze z notranjščino Francije, z revolucionarnim 
vrenjem v drugih mestih ter z neosveščenimi vasmi.

(Se nadaljuje)

ZALOŽBA AJ&i DRUŽBOSLOVNA ZBIRKA:

Stanko Ilič:

PSIHOSOCIOLOŠKI ASPEKT 
INFORMIRANJA 
V ZDRUŽENEM DELU
Humanizacija delovnega okolja

Knjiga je namenjena vsem, ki se ukvarjajo z informiranjem v 
organizacijah združenega dela, pa tudi sociologom, psiholo
gom dela, članom organov upravljanja in poslovodnih orga
nov, družbenopolitičnim delavcem in drugim pri njihovem delu.

Cena 250.— din

PRAVKAR IZŠLO!

Dr. Ana Krajnc:

METODE IZOBRAŽEVANJA 
ODRASLIH
Andragoška didaktika

Prvo celovito delo o metodah izobraževanja odraslih v slo
venščini.
Knjiga je namenjena usposabljanju vseh, ki so tako ali drugače 
povezani z izobraževanjem odraslih, predvsem pa delavskim 
univerzam, izobraževalnim centrom v OZD, učiteljem, profe
sorjem, študentom pedagogike itd.

Cena 260.— din

Bogdan Kavčič in Ivan Svetlik:

POGLAVJA
IZ SOCIOLOGIJE DELA
Delo, ki celovito obravnava problematiko in organiziranost 
združenega dela kot tudi dela na področjih, kjer so sredstva za 
delo v zasebni lasti. Priporočamo ga predvsem študentom za 
študij sociologije dela, teorije organizacij in podobnih predme
tov v programih visokošolskih organizacij; v pomoč pa bo tudi 
tistim, ki se v organizacijah združenega dela ukvarjajo z orga
nizacijo dela in z upravljanjem.

Cena 360.— din

NAROČILNICA
Pri TOZD Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno 
naročamo

.... izvodov knjige PSIHOSOCIOLOŠKI ASPEKT INFORMIRA
NJA V ZDRUŽENEM DELU

.... izvodov knjige METODE IZOBRAŽEVANJA ODRASLIH 

.... izvodov knjige POGLAVJA IZ SOCIOLOGIJE DELA
Račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu knjig.
Knjige pošljite na naslov:

(naziv OZD, TOZD ...)

(ulica, poštna številka, kraj)

Naročeno, dne:
(ime in priimek podpisnika)

Žig
(podpis naročnika)

s

DE
PRAVKAR IZŠLO!

V družboslovni zbirki založbe Delavska enotnost je izšla nova 
knjiga:

Dr. Vladimir Štambuk:

KIBERNETIKA
Možnosti in stvarnost

»

Knjiga vas želi seznaniti s temelji kibernetike in opozoriti 
predvsem na nujnost kritičnega odnosa marksizma do kiber
netike, kar pravzaprav pomeni, da moramo znova razmisliti o 
vseh prednostih pa tudi o vseh pomanjkljivostih kibernetike kot 
discipline, kadar ja uporabljamo pri proučevanju družbe.

CENA: 250 din.
Knjigo lahko naroč ; na naslov: TOZD DELAVSKA ENOT
NOST, Ljubljana, Dalmatinova 4 ali kupite v naši knjigarni na 
Tavčarjevi 5 v Ljubljani.

v________ ___________________y

NAROČILNICA
Nepreklicno naročamo___ izvod(ov) knjige
KIBERNETIKA

Naročeno nam pošljite na naslov: ..........................

(ulica, poštna št. kraj)

Naročeno, dne: ................................

Račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu knjig.

(podpis naročnika)
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Kozerija

Življenje je tombola
Humoreska

Lahko tebi, 
ki si hodil v šole

Jože O la j

Enciklopedije in leksikoni 
so pri obravnavanju tombole 
zvečine nadvse zanikrni. Ali jo 
preprosto kar zamolčijo, kakor 
da nikoli ne bi niti obstajala, ali 

. pa se je znebijo z enim samim 
stavkom, v katerem jo opredelijo 
kot obliko iger na srečo, katere 
ime da je italijanskega izvora.

Zato se v pričujočem spisu ne 
moremo opreti na ustrezne znan
stveno preverjene zgodovinske 
podatke o pojavu, ki sicer pri
vlači neznanske množice delav
cev, delovnih ljudi in občanov ter 
otrok. Vse opredelitve tega po
java so zato tukaj izmišljene in so 
tedaj avtorske ter velja zanje 
copyright, torej jih nihče ne sme 
ne prepisati ne ponatisniti brez 
dovoljenja, kot se sicer rado do
gaja pri nas ali pri člankih ali pri 
pesmih, humoreskah in drugih 
umetniških ter drugih polumet- 
niških zgodbah.

Tombola je, če dodobra pre
mislimo, resda nekakšna igra na 
srečo. Vendar ne čisto navadna, 
marveč množična. Pri njej ne gre 
le za to, da vnaprej veš, kaj lahko 
(v najboljšem primeru) dobiš, 
marveč tisto lahko vnaprej tudi 
vidiš. V tem se razlikuje od lote
rije, pri kateri ti vnaprej obljub
ljajo (spet v najboljšem primeru) 
petdeset milijonov starih dinar
jev (ali o praznikih še več), ven
dar teh milijonov ne razkazujejo 
po izložbenih oknih.

(Očitno tega ne počnejo zato, 
da taistih milijonov kakšna sku
pina »umetelnikov« ne bi po
spravila v svoj žep že pred žreba
njem).

Na tomboli pa ne vidiš samo ti
stega, kar boš lahko dobil (ozi
roma kar bo dobil nekdo drugi), 
marveč tudi veliko znancev in 
drugih potrošnikov, s katerimi se 
srečuješ v gneči pred stojnicami s

klobasami, pivom, vinom, slado
ledom in kar je še tovrstnih do
brin, s katerimi se da dobro za
služiti, kadar se zbere velika 
množica ljudi.

In seveda, tombola se dogaja 
takrat, ko je vročina in ljudje ve
liko popijejo. Doslej smo na Slo
venskem doživeli že veliko 
»naj-« tombol, od najstarejše do 
največje, od avtomobilske do 
kdove kakšne, še nikoli pa ni bilo 
niti zimske tombole niti tombole 
na Triglavu, čeprav je ondi vča
sih še huje kot na tomboli — več 
ljudi in nabasanih pa več smeti.

Tombola je tedaj, če jo na
tančneje opredelimo, igra na 
srečo, pri kateri srečniki dobijo 
kakšen avtomobil, moped, torbi
co, buteljko vina ali kranjsko 
klobaso, ki jo, kajpak, dodatno 
plačajo, nesrečniki pa nič, če za
molčimo mačka, ker gredo na 
tombolo tako ali tako predvsem 
zato, da najdejo pravo druščino 
in se z njo dodobra zapijejo.

Tombola je tedaj predvsem 
ljudsko slavje.

Najbolj zato spominja na ne
katere tovrstne prireditve v 
našem ozdu, v » Kahloimpeksu«, 
čeprav z vsemi ni čisto »na 
gliho«.

Spominja nekoliko na večje 
obletnice ustanovitve našega 
ozda, na katerih smo se zbrali 
domala vsi in na katerih so neka
teri dobili (namesto tombole) 
zlaste in srebrne ure, vsi skupaj 
pa dobro jedačo in pijačo. Resda 
pa to ni bila prava tombola, ker 
se je že vnaprej vedelo, kdo bo 
kaj dobil in kaj bomo (zastonj) 
dobili vsi (jedačo in pijačo na
mreč). Na tombolo pa je spomi
njalo to srečanje zaradi svoje 
množičnosti in zaradi tega, ker 
smo se tudi tu nazadnje stepli.

Na tombolo pa po svoje spo
minjajo tudi kupčije, ki jih naš 
»Kahloimpeks« sklepa z veli
kimi dobavitelji in kupci. Takrat 
je tudi pri nas zelo živahno. Naše 
delegacije odhajajo h kupcem, 
njihove prihajajo k nam, veliko 
se poje in popije — tisto, zaradi 
česar se vse to dogaja, kupčija 
namreč, pa je zmerom velika

tombola: ali se posreči, ali pa 
imamo »mačka«.

Tombola je zato zelo širok 
pojem, o katerem bi veljalo zapi
sati kaj več besed,kot jih po na
vadi zapišemo.

Tombola je na sploh zelo raz
širjen pojav. Pojav, ki ga ne sre
čujemo samo na tistih travnikih, 
ki jih pomendrajo, zasvinjajo in 
nasploh uničijo takrat, kadar ka
tero gasilsko, nogometno ali po
dobno društvo nima dovolj de
narja in ga hoče dobiti tako, da 
organizira tombolo, marveč tudi 
marsikje drugje v življenju.

Tombola je v bistvu to, da želiš 
z malo truda — ob dobri jedači in 
pijači — priti do velikih dobrin, 
to pa marsikdo skuša doseči iz 
dneva v dan...

Borivoj Repe

Na tovarniškem dvorišču 
sem srečal starega sošolca iz 
osemletke. Nisva se videla že lep 
čas.

»Kako si kaj?« me je vprašal.
»Gre nekako, saj veš, služba, 

družina, skrbi...«
»Lahko tebi, ti si hodil v šole, 

kaj bi pa jaz, saj se spominjaš, 
takoj po osemletki sem moral v 
uk.«

»Tako hudo pa že ne bo, pravi
jo, da si se kar dobro zn ašel v živ
ljenju.«

»Vi, ki ste hodili v šole, se 
sedaj ponašate z lepimi službami, 
uglednimi položaji, jaz pa garam 
cele dneve in noči.«

»Ne bodi no neumen, slišal 
sem, da si kooperant našega po
djetja za polizdelke in da dobro 
služiš.«

»Že, pa kaj bi to! Lahko je 
tebi, ki si hodil v šole.«

Poslovila sva se, odšel je z 
otožnimi očmi. Revček, sem si 
mislil, ki ni hodil v šole.

Še enkrat sem pogledal za 
njim, ali se bo odpeljal s tistim 
zarjavelim Tičkom ali s stolčeno 
stoenko. Odprl pa je vrata belega 
mercedesa in se odpeljal, še 
vedno strt, ker ni hodil v šole.

Nekaj dni zatem sem srečal 
drugega znanca. Vidiva se vsakih

nekaj let. Tudi ta ni imel sreče, 
da bi hodil v šole.

»Kako si?« me je vprašal.
»Gre, pa ti?«
»Oh, skrbi. Sedaj sem postal 

vodja obrata.«
»Pa drugače?«
»Le kaj bi jaz, brez šol?« Vsa 

vrata so mi zaprta, dosegel sem 
največ, kar sem mogel. Lahko 
tebi, ki si hodil v šole.«

»Kako živiš?«
»Garam, hišico si gradim.«
»Potem pa imaš gotovo de

narne probleme, hiša vendar ve
liko stane.«

»Kje neki, popoldne fušam, 
zaslužim, kolikor potrebujem, 
veš hišica ti pobere sleherni pro
sti trenutek.«

»Kakšna pa bo ta tvoja hiši
ca?«

»Kakim 250 kvadratnih me
trov stanovanjske površine bo 
imela.«

Poslovila sva se. Ob slovesu mi 
je še rekel sila otožno:

»Lahko tebi, ki si hodil v šole.«
Sedaj se že nekaj dni sprašu

jem, ali mi je res tako strašno 
lahko, zakaj naj bi mi bilo tako 
hudičevo lahko in: ali sta moja 
znanca mislila resno ali pa sta me 
imela za norca?

Nagradna 
križanka 

št. 34

Rešitve pošljite do 19. sep
tembra 1979 na naslov: TOZD 
DELAVSKA ENOTNOST 
LJUBLJANA, Dalmatinova 4, s 
pripisom na ovojnici: NA
GRADNA KRIŽANKA ŠT. 
34. Nagrade so 200,/150 in 100 
dinarjev.

Rešitev nagradne 
križanke št. 32

Kitara, kontinuiteta, Adamit, 
elektromotor, Loren, briga
da,erika, elan, Drakon, VL, Ikar, 
Man, Malavi, los, Eva, Ettal, ča, 
Ant, Cavtat, grelec, naočarka, 
dilema, Ero. Marko, MO, Ajaja, 
kras, sinopsis, Na, AN, past, 
krom, akt.

Izžrebani reševalci 
nagradne križanke št 32

1. nagrada 200 din: Franc Ma
vrič, 64220 Škofja Loka, Parti
zanska 40;

2. nagrada 150 din: Vilma 
Kladnik, 68290 Sevnica, Trg 
svobode 31;

3. nagrada 100 din: Jože De- 
lopst, 63320 Velenje, Faitova 2.

Nagrade bomo poslali po 
pošti.

SESTAVIL 
R. N.
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Na obisku v letovišču Počitniške skupnosti Murska Sobota v Rovinju

Mika vne počitnice za sleherni žep

stran 12

Med tistimi redkimi v Slo
veniji, ki so se že pred leti odločili 
za sodelovanje in skupno grad
njo počitniških zmogljivosti za 
svoje delavce, so vsekakor mur
skosoboški kolektivi. Ustanovili 
so svojo počitniško skupnosti in 
si z združenimi sredstvi zgradili 
kak kilometer.severno od Rovi
nja prelepo počitniško naselje. 
Zelo hitro so se sporazumeli z 
občinskimi možmi in tamkajš
njimi urbanisti, saj se niso pogo
varjali le o desetih ali dvajsetih 
ležiščih, temveč o razmeroma ve
likem in zaključenem naselju in
dividualnih počitniških hišic. 
Težav z lokacijo ni bilo. Pred
stavniki počitniške skupnosti so 
se namreč odločili za zelo solidno 
klasično gradnjo z vsem potreb
nim udobjem in seveda tudi z vso 
potrebno infrastrukturo. Zato so 
danes veseli tega letovišča tako 
lastniki, teh je blizu štirideset,

med glavnimi so Mura, INA 
Lendava, Pomurka in Radenska, 
kot tudi Rovinjčani. Ponosni so, 
da stoji na njihovih tleh zares 
urejeno počitniško naselje za de
lovne ljudi, ki šteje med najlepše 
pri nas in tako iz leta v leto bolj 
potrjujejo, da je edini izhod na
šega »delavskega turizma« po
vezovanje, sodelovanje in 
skupno iskanje najboljših reši
tev.

Lani zasedenih 74 dni!

»Ko smo začeli z gradnjo na
šega počitniškega naselja, smo 
izračunali, da nas bo veljalo le
žišče petdeset do šestdeset tiso
čakov...«, pripoveduje Judita 
Fiirst, tajnica počitniške skupno
sti in obenem upravnica naselja. 
»To se je takrat zdelo nekaterim 
preveč, zato se niso odločili za 
sodelovanje. Danes seveda

Stanovanja v hišicah nudijo vse udobje, ki si ga želi družina na počitni
cah.

mnogi obžalujejo to svojo odlo
čitev, saj vidijo, da so se ušteli. 
Kar je bilo pred petimi leti navi
dez drago, je danes že zelo poce
ni. Še nameravamo graditi, toda 
tokrat nas bo veljalo ležišče že 
blizu 200 novih tisočakov, ali tri 
do štirikrat več, kot nas je veljalo 
pred leti...«

Zaključeno letovišče počitni
ške skupnosti Murska Sobota ima 
danes 210 ločenih stanovanj, 
vsako pa ima dve, tri, štiri ali pet 
postelj. Vsa stanovanja imajo 
svoj kuhinjski kot z vso potrebno 
opremo za pripravljanje obro
kov, hladilnik, toplo vodo v ku
hinji in v kopalnici in sploh vse 
potrebno udobje, ki si ga človek 
želi na letnem dopustu. Vsako 
stanovanje ima tudi svojo ve
rando ali svoj vrt, kjer je človek 
zares sam svoj gospod.

»Sistem gradnje je večini leto
viščarjev zelo všeč...«, nadaljuje 
Judita Fiirst. »Ima veliko pred
nosti pred klasičnimi počitni
škimi domovi, kjer je vse tako 
utesnjeno in kjer ljudje pogre
šajo domačnost. Zato je povpra
ševanje po zmogljivostih v 
našem naselju razumljivo večje 
od ponudbe, posebno v glavni 
počitniški sezoni. Lani smo imeli 
zasedenih kar 74 dni, to je odli
čen popreček! Sicer pa posluje 
naše naselje od prve tretjine ju
nija pa do sredine septembra. 
Prej in kasneje za letovanje ni 
pravega zanimanja...«

Samo dva redna uslužbenca!

Dvesto deset stanovanj v po
čitniškem naselju Murske So
bote ima 620 ležišč, hkrati pa je 
tu prespalo tudi že po sedemsto 
ljudi in več, so mi povedali v Ro
vinju. Kljub temu pa ima počitni
ška skupnost stalno zaposlena le 
dva delavca: Judito Fiirst in hiš
nika Marjana Grilja, ki mu v teh

Judita Fiirst

poletnih mesecih honorarno 
pomaga še Franc Belinger. S tem 
pa smo povedali skoraj vse o 
ekonomičnosti poslovanja nase- 
Ija.

»Tudi cene so dostopne vsem, 
tudi tistim z nizkimi osebnimi 
dohodki...«, ugotavljajo ljudje.

ki hodijo sem na letni oddih. 
»Člani skupnosti moramo odš
teti za ležišče le 40 dinarjev na 
dan, kar je seveda ceneje kot 
kjerkoli drugje. Kuhamo si sami, 
po svojem okusu in, razumljivo, 
takrat, ko smo lačni...«

Upravnica Judita je obenem 
'tudi receptorka, oddaja in pri

naša pošto, prodaja revije in ča
sopise, skratka, poprime povsod.

Marjan Grilj

kjer je potrebno. Podobno je 
tudi z Marjanom Griljem, ki je 
tudi pripravljen postoriti to in 
ono ob katerikoli uri. Zato je 600 
ali 700 ljudi tudi vedno zado
voljnih, čeprav zanje skrbita le 
Judita, Marjan in v teh najhujših 
mesecih še njegov pomočnik 
Franc.

Dobro poskrbljeno tudi za re
kreacijo

Sodeč po izjavah ljudi, ki tu 
preživljajo počitnice, so z udob
jem, ki jim ga nudi počitniško na
selje, zelo zadovoljni. Najbližja 
trgovina je oddaljena komaj 
300metrov, prav toliko je do 
morja, ki ima te dni še vedno do
brih 23 stopinj. Na obali je tudi 
veliko igrišč, dobro založeni bi
feji z žari, igrišče za najmlajše in 
še marsikaj,' kar šteje k sodobni. 
turistični ponudbi.

»Se pa seveda najdejo, tudi 
taki, ki niso zadovoljni...«, pravi 
Marjan Grilj. »Nekaterim je 
morje predaleč, drugi niso zado
voljni s trgovino, tretji se spet 
pritožujejo nad tretjim. Je že 
tako, so ljudje, ki nikoli in z ni
čimer niso zadovoljni, ki vedno 
in povsod tečnarijo. Pa ti seveda 
ne morejo biti merilo...«

Ne glede na pripombe posa
meznikov pa velika večina priz
nava, da je počitniška skupnost 
Murska Sobota upravičila svoj 
obstoj in celo presegla pričako
vanja. Zato tudi vse več pobud, 
da bi s prispevki organizacij 
združenega dela zgradili še eno 
naselje atrijskih hišic. Člani 
skupnosti imajo v mislih novo 
lokacijo v bližini Novigrada, vse
kakor pa bodo piskali prostor za 
novo naselje še do konca letoš
njega leta.

Tekst in fotografije: 
Andrej Ulaga

Glosa

Parni in politika
Kuli

Kdo bi si mislil, da bodo 
parni in neparni dnevi pustili za 
seboj toliko posledic. O onih — 
gospodarske narave — smo se 
lahko vnovič prepričali pred 
dnevi, ko nam je ljubljanska te
levizija sporočila ugotovitev 
izvršnega sveta skupščine Srbije, 
da se poraba goriva v tej repu
bliki ni prav nič zmanjšala.

No, nič ne de. Posledice so 
lahko tudi drugačne. Denimo, 
politične. Da, prav ste prebrali 
politične. Pa ja politika izhaja iz 
gospodarstva, mar ne. Tako so 
nas vsaj učili. Da so imeli učitelji

prav, potrjujejo parni in neparni.
Sem zadnjič stopil na delavski 

avtobus v Novem mestu in na 
njem srečal znanca, ki ga še nik
dar nisem videl, da bi se peljal z 
delavskim avtobusom. Znanec je 
namreč pomemben delegat v 
zboru združenega dela. Na delo 
se že dolga leta vozi z osebnim 
avtom.

Pozabil sem, da je torek pa 
sem tjavdan bleknil: »Kaj pa ti 
na avtobusu, Francelj?-

»I, kaj sprašuješ. Saj veš, 
danes smo parni...«

»IVJora pa biti težko to zate, ko 
si se že čisto odvadil?«

»No, ja, sila kola lomi, v službo 
je pač treba. Sicer pa te omejitve 
za moje delo niti niso tako slaba 
reč.«

»A?« sem zazijal od začude
nja.

»Res, ne boš verjel, toda 
povem ti, da na avtobusu in bi
feju na postaji zvem marsikaj, 
kar se mi prej še sanjalo ni. Prvič, 
z ljudmi sem se spet začel poz
dravljati, tega sem seže čisto od
vadil. Drugič, povedo mi, kaj jih 
žuli, kakšne so njihove potre

be... Za mnoge od teh reči ni 
časa na sestankih, so pa za 
»bazo« velikega pomena. Asfalt, 
telefoii, vodovod, otroško var
stvo in vragsigavedi kaj še... 
Sem že par stvari sprožil na 
zboru,« je obrazložil svoj dele
gatski vir informacij Francelj.

»Torej bi bilo zate kot tudi za 
vse delegate koristno, če bi se 
vsak dan vozili na delo z delav
skim?«

»O, tega pa nisem rekel. En 
dan je čisto zadosti.«

No ja, bolje nekaj kot nič, 
pravi ljudski rek...
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